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Новини ▶ 6

Слаби ограничения 
вместо забрана  
за пушене

Компании  ▶ 11 

Equest намери 
купувачи за още  
две бивши кина

БДЖ се 
забърка  
в нов 
скандал 

Компании ▶ 14Новини ▶ 8

Наказания в 
Търговския 
регистър  
заради “Петрол”

Новини ▶ 7

Икономическото 
министерство застана 
срещу финансовото за 
туристическия данък 

Молове 
изяждат 
Молове

Тенденцията търговците да пренасочват бизнеса си към новите обекти 
отнема клиенти и обороти от старите. Добрата новина за старите е, че това 
е само временно  ▶ 4-5



Преди месец земеделският 
министър Мирослав Найденов 
направи публично обещание, че 
поне три текста от законопроекта 
за горите ще отпаднат, а други 
ще бъдат преработени. Това се 
случи по настояване на екоорга-
низациите, въпреки че обещани-
ето дойде малко късно - той вече 
беше одобрен от Министерския 
съвет и внесен в парламента. 
Преди дни законопроектът за 
горите получи зелена светлина 
от Комисията по околната среда 
и водите, а вчера бе одобрен и от 
Комисията по земеделие и горите 
на първо четене. Обещанията на 
министъра не са отразени във 
варианта, за който членовете 
на комисиите гласуваха „за”. 
Въпреки това зам.-министър 
Георги Костов потвърди, че ми-
нистерството ще спази политиче-
ското обещание, което е дало на 
неправителствения сектор. Само 
че не точно така, както министъ-
рът обеща.
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Печеливш
антонио орта-озорио 

Губещ
андрей иванов 
 

Антонио Орта-Озорио ще бъде новият главен изпълнителен 
директор на британската банкова група Lloyds. Той ще замени 
Ерик Даниълс, който се пенсионира на 1 март 2011 г. В момента 
Орта-Озорио е директор на британското подразделение на 
испанската банка Santander. Lloyds е четвъртият по големина 
трезор в Европа, като 41% от акциите са собственост на 
британското правителство.

НАП е започнала данъчна проверка на председателя на СОС 
Андрей Иванов. Ще бъдат проверени не само неговите 
доходи и имущество, а и това на семейството му за 
последните 5 г. Ако има разминаване между оценката 
на имуществото и официално декларираните пред НАП 
доходи, ще бъде възложена ревизия, която да обложи с 
данъци укритите доходи.

Мнения

 По темата: „Брикел” 
ще си купува квоти, за да 
работи

Няма пари... Ами да обяви 
несъстоятелност и да му 
бъдат запорирани всич-
ки описани и неописани 
активи,включително банко-
вите сметки в Швейцария.

работник

По темата: основни-
те пенсионни промени 
остават за следващите 
управляващи 
Това, ако е реформа, за 
последните 10 години всяка 
година е имало реформа. Тия 
се събраха, правителство, 
синдикатите на държав-
ните служители и едрия 
бизнес и решиха. А 1 млн. 
данъкоплатци никои не ги 
пита кво мислят - това са 
представителите на мал-
кия и средния бизнес.

az

▶

▶

▶
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1 Тихите преговори 
за Рила. Сривът в 
строителството 
отслаби инвести-

торския натиск върху 
преговорите за съдбата 
на горите около Национа-
лен парк „Рила”.

2 Христо Ковачки 
трябва да закупи 
650 хил. тона квоти 
въглероден диоксид, 

за да работи до април.

3 Предприемачите 
се престрашиха 
отново да строят, 
но малки сгради. 

Инвеститорите продължа-
ват проектите си основно 
със собствени средства, 
твърди Добромир Ганев от 
GVA Sollers Solutions.

Обещахме, ама няма 
да е точно така

коментар
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цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.39523

-0.66%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.40180

     +0.66%
Българска народна банка

Sofix: 353.00

     -2.27%
Българска фондова борса

BG40: 112.04

-0.72%
Българска фондова борса

Компании ▶ 14

„Еврохолд” 
намали 
загубите 
си четири 
пъти

Новини ▶ 6 Компании▶ 12-13

„Булгартабак” 
вече зависи 
основно 
от продажби 
в чужбина

„Брикел” 
ще получи 
няколко 
глоби, които 
няма да плати

Поредица 
експлозии пред 
посолства в Атина

Тема на деня ▶ 4-5

Тихите преговори за Рила

Липсата на кадри 
спъва растежа в 
IT сектора

Кризата отдавна напусна този бранш, но проблемите с персонала 
намаляват очакванията за по-високи печалби  ▶ 2,8, 9

Керванът 
си върви, а 
обещаните 

от министър 
Найденов 
поправки в 
законопроекта за 
горите още не са 
факт
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 Няколко текста притесняват 
НПО сектора. Два от тях позво-
ляват изграждане на ски съоръ-
жения в държавни гори, както и 
възможности за урбанизиране (т.е. 
строителство) в държавни гори. 
Друг позволява на общините да 
управляват природни паркове. 
„Щом смятате, че тези тексто-
ве са проблем, махаме ги”, каза 
категорично Найденов. Реално 
обаче само последният ще бъде 
отстранен изцяло, потвърди Георги 
Костов. Другите два текста ще 
бъдат преработени и в тях ще се 
посочи, че строителството не може 
да се случва в защитени територии 
и части от Натура 2000. Което де 
факто е компромисен вариант.
От НПО сектора обаче не се 
радват, защото не са сигурни, че 
това наистина ще се случи. Про-
мените трябва да станат в самата 
парламентарна зала между двете 
четения, инициирани от депутати. 
Дали депутатите обаче припозна-
ват желанията на неправителстве-

ния сектор като свои?

Без промяна (поне не и 
инициирана от министерството) 
ще остане и друг много важен 
текст. Този, който според мнението 
на мнозина легализира заменките. 
Законът предвижда забрана за 
промяна на статута на заменените 
земи, което ги превръща в един 
вид „бутикови гори”. В тях няма да 
може да се строи. Забраната обаче 
важи само за заменките, които 
попадат в защитени територии и 
територии от Натура 2000. 
Собствениците на останалите 
ще могат да променят статута им 
срещу по-високи от сегашните 
такси. Тези заменки не са много 
като площ - около 9300 дка, но за 
сметка на това са ключови. Почти 
половината от тях представляват 
заменките на Христо Ковачки 
около Говедарци, където е плани-
ран мегапроектът „Суперборовец”. 
Тази територия засега няма да 
влезе и в разширението на Натура 

2000 в Рила, тъй като решението бе 
отложено. 

„Сделката там е обект на едно 
много сериозно разследване и ко-
гато излязат резултатите, ще чуете 
много интересни новини и няма и 
да ме питате вече дали законът е в 
полза на Ковачки”, каза загадъчно 
Георги Костов. 

Ако си представим, че по 
някакво чудо този казус при-
ключи с някаква присъда, какво 
обаче да кажем за останалите над 
5000 дка? Публикации в медиите 
свързаха такива заменки с имена-
та на Николай Банев, Красимир 
Гергов и депутата Емил Димитров. 
Последният между другото е член 
на Комисията по земеделие и гори, 
макар и да не присъства на засе-
данието вчера. Дали по-високите 
такси ще спрат споменатите, ако 
пожелаят да строят? Не, разбира 
се. Но поне ще си откупят узаконя-
ването на заменките.  
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Защо никой не протестира за реформи?
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Винаги съм си мислел 
- и продължавам да си 
го мисля - че огромното 
мнозинство от хората 
искат България да стане 
модерна, развита и бога-
та страна. За да се случи 
това, са необходими 
реформи, и то дълбоки, 
радикални и всеобхват-
ни реформи. Това е 
очевидно за всекиго.

Значи всички искат 
България да насти-
гне развитите страни, 
всички искат реформи 
- обаче няма да видите 
никого да протестира за 
реформи. Обикновено 
протестите са против 
реформите. Защо става 
така?
От теорията, а и от 

Реформите 
биха доне-

сли милиарди на 
университетите 
и лекарите, но те 
протестират за 
милиони

Георги ангелов, 
старши икономист в “Отворено 
общество”

цитат

И моето сърце иска много неща, но 
като си погледна портфейла, много от 
тях не са възможни. Няма промяна в 

политиката на правителството

Число на деня

211
лв. е месечният доход на домакинство, под който 

то се смята за бедно. Това е решението на правител-
ството за линията на бедността през 2011 г.

▶ Външният министър николай Младенов по повод 
изказването на Бойко Борисов пред “ИТАР-ТАСС”, че подкрепя АЕЦ 
“Белене” с цялото си сърце

световната практика 
знаем, че протестите 
най-често се подемат 
от малки, но организи-
рани групи по интере-
си. И това е логично 
- много по-лесно е да 
организираш малка и 
сплотена група с общи 
интереси, отколкото да 
организираш мнозин-
ството в една страна. И 
още - малката група по 
интереси ще спечели 
много от един протест 
за пари и затова има 
стимул да го направи. 
Цената се плаща от 
мнозинството гражда-
ни, но делът на всеки 
отделен гражданин не 
е достатъчно голям, за 
да го стимулира да се 
занимава с протести.

Ето един пример - ра-
ботниците в БДЖ имат 
стимул да протестират, 
за да получат сто мили-
она по-голяма държавна 
субсидия. Това са много 
пари за тях и си заслу-
жават усилията. Всички 
останали граждани ще 
трябва да платят тази 
субсидия, но делът на 
всеки отделен гражда-
нин е около 13 лв. За 13 
лв. загуба не си заслужа-
ва да се занимаваш с ор-
ганизиране на протести, 
с проучване на законо-
дателство, с медийни 
кампании и т. н. Това 
е причината, поради 
която винаги малките и 
организирани групи по 
интереси побеждават 
мнозинството.

България обаче е тол-
кова изостанала, че до-
ри организираните групи 
по интереси имат полза 
от реформи. Универси-
тетите биха спечелили 
много от засилване на 
автономията им. Лекари-
те биха били в по-добра 
позиция при разбиване 
на монопола на здравна-
та каса. Да не говорим, 
че всички биха спечели-
ли, ако бизнес средата 
се подобри и има повече 
инвестиции и по-висок 
икономически растеж.

Въпреки това няма 
протести “за” реформи. 
Софийският универ-
ситет не протестира 
за цялостна промяна 
във висшето образова-

ние, която да намали 
централизма и да въведе 
истинска конкуренция в 
системата. СУ протес-
тира за няколко мили-
она лева. Лекарите не 
протестират за реформа, 
а за малко повече пари. 
Изглежда, сякаш те не 
си осъзнават интереса 
- реформите биха им 
донесли милиарди, но те 
протестират за милиони.

Тъжно, но факт. В Бъл-
гария дори организира-
ните групи по интереси 
не успяват да разберат 
какъв им е истинският 
интерес. И вместо да 
протестират за реформи, 
най-често протестите са 
за запазване на статук-
вото.

Правителството ще спаси с 300 хил. лв. 
три вуза от дървена ваканция
Художествената и 
Музикалната ака-
демия и НАТФИЗ 
получават допълни-
телно финансиране 
заради специфични-
те занимания

По 100 хил. лв. ще получат 
до десетина дни НАТФИЗ, 
Художествената и Музикал-
ната академия, за да си пла-
тят сметките за ток и парно 
и да не се налага студентите 
в тях да излизат през зимата 
в дървена ваканция.

След среща 
с премиера
Решението е взето на среща 
на ръководствата на трите 
учебни заведения с преми-
ера Бойко Борисов и ми-
нистрите на финансите, на 
образованието и на култу-
рата. Лично министърът на 
културата Вежди Рашидов 
убедил премиера, че заради 
специфичните практически 
занимания в тези висши 
учебни заведения не може 
да се спре за дълго време 
учебният процес. Парите 
ще се набавят от спестени 
разходи от бюджетите на 
отделните министерства. 

Повече отстъпки 
няма да има
Министърът на образова-
нието Сергей Игнатов пре-
дупреди, че допълнителни 
средства за останалите ву-

СнИмкА ЕмИлИя кОСТАдИнОвА

България ще 
иска от Брюксел 
пренасочване на 
средства 

В броя четете още

Републиканците 
дадоха заявка 
за промени след 
изборната победа

Свят ▶ 10

Интервю ▶ 21

зове, които също са застра-
шени от затваряне през зи-
мата, няма да има. Тежкото 
положение е в не повече от 
7 университета в страната, 
каза Игнатов. Сред тях е и 
най-голямото висше учебно 
заведение в България - Со-
фийският университет “Св. 
Климент Охридски”.

Вероятно сега ще има на-
падки защо само на три 

вуза даваме допълнителни 
средства, но в случая ня-
ма дискриминация, заяви 
Игнатов. Тук става въпрос 
за специфика на занимани-
ята, а освен това отчитаме, 
че възпитаниците на тези 
учебни заведения наистина 
са марка, обясни министъ-
рът на образованието. Той 
призова студенти и препо-
даватели да стиснат зъби, 

защото следващите два ме-
сеца ще бъдат най-трудни.

С новия бюджет
От следващата година фи-
нансирането на висшите 
учебни заведения няма да 
е на калпак, а ще зависи 
от рейтинга им, каза още 
Игнатов.  

Днес се очаква минис-
търът на образованието да 

представи дългоочакваната 
рейтингова система на уни-
верситетите в България. Тя 
ще бъде инструментът за 
диференцирано финанси-
ране по специалности. 

Иначе парите за образова-
ние щели да бъдат същите 
като тази години. Издръж-
ката на един студент обаче 
щяла да се завиши с 10%.

Мила кисьова

Развитието на ИТ 
пазара ще създаде 
300 нови бизнеса

Интервю ▶ 23

 докато премиерът обещаваше пари на три вуза, учени от Бан протестираха пред Министерския съвет за 
увеличаване на финансирането и заплашиха “да се самозакрият”
▶

Светослав Симеонов, 
изпълнителен директор на 
Държавен фонд “Земеде-
лие”

Дон Грантам, вицепрези-
дент на Microsoft за Цен-
трална и Източна Европа
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Mall of Sofia
Работи от 
юни 2006 г.
Отдаваема площ 
22 000 кв. м
Собственик 
Avestus Capital Partners 
и GE Real Estate

Serdika Center
Работи от 
март 2010 г.
Отдаваема площ 
53 000 кв. м
Собственик 
Sparkassen Immobilien 
и ECE Projektmanagement

City Center Sofia

Работи от 
май 2006 г.
Отдаваема площ 
20 000 кв. м
Собственик 
Heitman European 
Property Partners 

Работи от 
април 2010 г.
Отдаваема площ 
66 000 кв. м
Собственик 
Assos Capital

The Mall
Молове 
изяждат 
молове
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Свитите обороти изпра-
виха търговците в моло-
вете пред трудна дилема 
- губещ бизнес или ви-
соки неустойки за неиз-
ползваните площи 

“Ако си представите по-
требителите като торта, се-
га тя хем е по-малка, хем е 
разделена на повече парче-
та.” Така образно обяснява 
спада на оборота си наема-
тел в един от софийските 
молове. Картината няма 
как да е различна в година, 
когато модерните търговски 
центрове в София увели-
чиха отдаваемата си площ 
близо 4 пъти, а потреблени-
ето намаля с над 30%. Това 
поставя търговците не само 
пред все по-сложен избор 
на локация, но и в ситуация, 
когато новите обекти бук-
вално крадат от оборотите 
на старите. Това е причи-
ната много вериги да се 

отказват от нови магазини, 
дори с цената на високи 
неустойки за вече догово-
рените наемни площи.

Неподходящата 
година
“От гледна точка на нае-
мателите отварянето на 
два нови мола в София се 
случи в най-неподходяща-
та година. Година по-рано 
или по-късно ситуацията 
нямаше да е толкова кри-
тична”, смята собствени-

Тенденцията търговците да пренасочват 
бизнеса си към новите обекти отнема 
клиенти и обороти от старите. Добрата 
новина за старите е, че това е само временно

кът  на веригата “Хипо-
ленд” и председател на 
Българската ритейл асоци-
ация Мариан Колев. Спо-
ред него в момента има 
търговци без печеливш ма-
газин, а за някои обороти-
те спрямо миналата годи-
на са намалели с 50-60%. 

На този фон отварянето 
на нови обекти звучи като 
търговски канибализъм, 
тъй като те дърпат част 
от клиентелата на вече съ-
ществуващите магазини 
на марката. Мариан Колев 
обяснява, че в години на 
икономически растеж спа-
дът при старите обекти е 
временен и бързо се ком-
пенсира от ръста на потреб-
лението. През тази и след-
ващата година обаче това 
правило не работи, смята 
той. Това е причината мно-
го вериги да преразглеждат 
плановете си за експанзия, 

а някои дори да затварят 
работещи магазини.

Промяната в плановете 
обаче е сложно и скъпо 
решение, тъй като влиза-
нето на една марка в даден 
търговски обект често се 
договаря още в началото 
на строителството. Част 
от договорите за наем в 
двата нови софийски мола 
- Serdika Center и The Mall, 
например са подписвани 
преди 2-3 години, когато 
трудно можеше да се пред-
види сегашното състояние 
на пазара. В същото време 
отказът от наем на вече 
договорени обекти често 
е свързан със солидни не-
устойки. 

Трудният избор   
Търговците, изправени 
пред подобна дилема, тър-
сят решението, което ще 
им донесе най-малки загу-

би. Според управителя на 
“Атриум България” Весела 
Гергинова при сегашния 
спад на потреблението не-
устойката може да се ока-
же по-добър вариант от 
разходите по зареждане на 
стока, заплати и наем на 
нов търговски обект. От 
компанията, която държи 
правата на модната марка 
Mango, засега са замразили 
магазина си в The Mall на 
бул. “Цариградско шосе”. 
Решението дали и кога ще 
бъде открит ще бъде взето 
до месеци и ще зависи най-
вече от перспективите за 
възстановяване на потреб-
лението. “В момента имаме 
три магазина в София - на 
бул. “Витоша”, в Mall of 
Sofia и в Serdika Center. Мо-
лът на бул. “Цариградско 
шосе” е отлична локация, 
но при сегашния свит па-
зар четвърти обект може 
би ще ни натовари само 
с допълнителни разходи”, 
допуска Весела Гергино-
ва. Васил Райчев, който 
държи правата на марката 
Hot Spot, също подхожда 
внимателно към пазара. 
Особено на фона на 20% 
спад на продажбите тази 
година и над 30% през ми-
налата. Според Райчев в 
момента потреблението е 
константа и откриването на 

нови обекти означава само 
да преразпределиш един и 
същ оборот между повече 
магазини. А това не е раци-
онално решение на пазар, 
където вече зачестяват и 
опитите на търговците да 
предоговарят наемните си 
условия.

въпрос на оцеляване
Отношенията между търго-
вци и молове обещават да 
останат сложни и догодина 
въпреки очакванията за ле-
ко разведряване на пазара. 
Според Димитър Киферов, 
мениджър “Търговски пло-
щи” във Forton International, 
решенията за нови обекти 
и наемните условия в мо-
ловете до голяма степен 
ще зависят от това дали 
ще започне възстановява-
не на потреблението. “В 
момента икономическата 
картина у нас не е розо-
ва - за първи път износът 
превишава вноса, което се 
дължи именно на свитото 
потребление”, коментира 
той. Според Мариан Колев 
известно възстановяване 
на потреблението може да 
се очаква едва към 2012 г. 
Неговата прогноза обаче е, 
че потребителското търсене 
ще се върне към нивата си 
от 2008 г. най-рано след три 
години.  

Радостина Маркова
radostina.markova@pari.bg
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юни 2006 г.
Отдаваема площ 
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Avestus Capital Partners 
и GE Real Estate

Serdika Center
Работи от 
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53 000 кв. м
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Sparkassen Immobilien 
и ECE Projektmanagement

City Center Sofia

Работи от 
май 2006 г.
Отдаваема площ 
20 000 кв. м
Собственик 
Heitman European 
Property Partners 

Работи от 
април 2010 г.
Отдаваема площ 
66 000 кв. м
Собственик 
Assos Capital

The Mall
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Вестник “Пари” търси :

Икономически редактор
Икономически репортер

Ако проявявате интерес, моля, изпратете автобиография и кратко 
мотивационно писмо �не по�дълго от �/� страница�.

За контакти job@pari.bg

Инвеститорите в 
София ще режат 
лентата на нови 
търговски обекти 
най-рано след 2 
години

След втората вълна на но-
ви търговски обекти тази 
година се очаква да има 
откриване на нови молове 
в София не по-рано от две-
три години. Предстоящите 
проекти обаче са истински 
гиганти за нашите мащаби 
с отдаваеми площи от над 
70 хил. кв. м. Засега най-
близка е перспективата на 
два търговски центъра в 
южната част на София.

Трите още по-големи
За края на 2012 г. е пла-
нирано приключването на 
мола Paradise Center, който 
ще бъде изграден на терен 
от 36 дка между бул. “Чер-
ни връх” и ул. “Сребър-
на”. Търговският център се 
очертава като най-големия 
в София с отдаваема площ 
над 75 хил. кв. м. Също в 
южна посока, но поне годи-
на по-късно инвеститорът 
“Данаос Девелопмент” ще 
пререже лентата на своя 
проект - мол с отдаваема 
площ 72 хил. кв. м, който ще 
дели терен с мебелния мага-
зин IKEA. За третия проект 
в южна посока - “България 
мол”, все още се водят пре-
говори за финансиране с 
УниКредит Булбанк. Спо-
ред източници от пазара 
обаче, ако те приключат с 
положителен резултат, мо-
лът може да бъде изграден 
до 2 години по-късно.   

Новите стратегии
Освен с мащабите си обаче 
новите молове ще трябва 
да впечатлят потребителите 
и с нови стратегии. Като 

Търговски гиганти 
растат на юг

случай се очертават попу-
лярни вериги за облекла 
като H&M и C&A, които 
от известно време планират 
разрастване в посока Бъл-
гария. Преди две години 
например преговорите с 
C&A бяха на финален етап. 
Марката трябваше да влезе 
в “Бургас плаза”, “Мегамол 
Русе”, както и в Serdika 
Center покрай дългогодиш-
ните си отношения с ECE 
Projektmanagement. Заради 
лоши финансови резултати 
на съседни пазари обаче 
тя отложи стъпването си 
у нас.

Радостина Маркова

конкурентно предимство 
на проекта на “Данаос Де-
велопмент” отсега се оч-
ертава близостта с IKEA. 
Интересното в този проект 
е и вмъкването за първи път 
на нашия пазар на верига 
от типа “направи си сам”. 
Заради течащите преговори 
обаче инвеститорите засега 
не съобщават нейното име. 
Според Димитър Киферов 
от Forton International добра 
възможност за новите моло-
ве е да привлекат купувачи 
с отработената стратегия за 
вкарване на нови за нашия 
пазар марки. Като опции за 
ключови наематели в този 

Алтернатива
На пазар 
или 
на кино

дискусията дали 
моловете да заложат 
на повече магазини 
или на развлекател-
на част, набира ско-
рост сред инвести-
торите в търговски 
центрове. Първата 
концепция подкрепят 
консултанти, които 
смятат, че кината 
и боулинг залите не 
генерират поток от 
купувачи, следовател-
но присъствието им 
в моловете е излиш-
но, обясни димитър 
Киферов от Forton 
International. Спо-
ред него обаче това 
схващане не е съвсем 
вярно, защото, макар 
и малък процент посе-
тители може да съче-
таят киното с паза-
руване. По тази причи-
на той е “за” наличие-
то на развлекателни 
площи в моловете, 
което е по-честата 

▶

практика у нас. 
Засега образец на 

другата стратегия е 
Serdika Center - търгов-
ският център с най-
много магазини в София 
към момента - над 210. 

Според управителя 
димитър Кехайов кон-
цепцията на мола не 
изключва развлечени-
ята, но залага на друг 
тип стратегия. мар-
кетинговата програ-
ма на мола се планира 
за поне година напред, 
като се залага на раз-
влекателни програми, 
в които посетители-
те пряко участват 
- например готварско 
шоу, представяне на 
козметични проду-
кти, “Формула 1”. Част 
от тези атракции са 
разработени у нас, 
но има и привнесени 
отвън формати. Голе-
мият плюс на тази 
концепция е опитът 
на един от собстве-
ниците на мола - ece 
Projektmanagement, 
който управлява над 
150 търговски обекта в 
европа.

▶

▶

Пазар
Търговски 
центрове в 
конкуренция

В страната намалява-
нето на наемите в моло-
вете и обвързването им 
с оборотите на търгов-
ските обекти вече е чес-
та практика. В София оба-
че то не се случва най-вече 
поради факта, че три от 
четирите действащи мо-
ла имат почти пълна зае-
тост на площите. По ин-
формация на участници на 
пазара в момента наеми-
те в столичните молове 
варират от 6-10 eUR/кв. м 
за големи обекти като хи-
пермаркети и кина до 50-
60 eUR/кв. м за малките 
магазини. За подоходен на-
ем (обвързан с оборотите 
на търговския обект - бел. 
авт.) засега също не се го-
вори.

Практиката обаче мо-
же скоро да се промени по 
няколко причини. на пър-
во място, през 2011 г. изти-
чат голяма част от дого-
ворите в т.нар. стари мо-
лове - Mall of Sofia и “Сити 
център София”, и те тряб-
ва да помислят как да за-
държат наемателите си. 

▶

▶

Според давид давидов, ме-
ниджър ключови клиенти в 
Colliers International, ако те-
зи молове държат да запа-
зят приходите си, тряб-
ва да адаптират наемни-
те си условия към новата 
пазарна среда. Още повече 
че голяма част от търгов-
ските обекти в тях са с ве-
че остарели концепции и за 
да инвестират в обновява-
нето им, наемателите ще 
търсят сигурност. 

Вторият конкурентен 
фактор - локацията, оба-
че засега работи по-скоро в 
полза на Mall of Sofia. Причи-
ните са централното мес-
тоположение и близост-
та му до офис сгради, кои-
то генерират висок тра-
фик през делничните дни, 
и в същото време липса-
та на алтернатива за по-
требителите в западните 
квартали на София. По-не-
благоприятна е средата за 
“Сити център София”, кой-
то влиза в директна конку-
ренция с новите молове в 
източната част на града, 
а в перспектива - и с плани-
рания в Лозенец мол “Пара-
дайз център”. Сред минуси-
те на търговския център 
са трудният достъп зара-
ди строежа на метрото, 
както и, по всеобща оцен-

▶

ка, липсата на гъвкавост 
при преговори с наемате-
ли от страна на собстве-
ника - американския фонд 
Heitman. Специалистите 
определят като слабо мяс-
то на мола и архитекту-
рата заради задънените 
коридори, които правят 
трудно достъпни обекти-
те в края им. 

двата нови мола - The 
Mall и Serdika Center, също 
имат своите минуси най-
вече заради близостта си 
един до друг и известното 
припокриване на наемате-
ли. Те обаче се очертават 
като търговски центро-
ве с различен облик - то-
зи на Serdika Center е подчи-
нен на силното присъст-
вие на модни марки и по-
висок клас търговци. В съ-
щото време като основен 
притегателен център в 
The Mall се очертава хипер-
маркетът Carrefour. Това 
обаче носи и минуси на ма-
газините по горните ета-
жи, тъй като ниските це-
ни на френската верига 
привличат и не толкова 
платежоспособни купува-
чи. Това е причината някои 
търговци от по-горния це-
нови сегмент категорично 
да се насочват към Serdika 
Center.

▶
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Стажът за военни и полицаи ще се увеличи с три години

Правителството прие огра-
ниченията за тютюнопу-
шене на обществени места 
и те ще влязат в сила месец 
след обнародването им в 
“Държавен вестник”. Про-
верките дали се спазват 
обаче ще започнат в нача-
лото на 2011 г. Промените 
са по-строги спрямо сега 
действащите, но далеч по-
либерални от първоначал-
но приетата от предишния 
парламент пълна забрана 
за пушене миналата го-
дина.

Прегради, табели, 
вентилация
В заведения, администра-
тивни сгради и офиси 
помещенията за пушачи 
трябва да са отделени с 
плътни прегради и вра-
ти от останалата част. Те 
трябва да са с добра вен-
тилация и да са по-малки 
от частите, в които не се 
пуши. Малките заведения 
под 50 кв. м имат възмож-
ност да изберат дали да са 
за пушачи или за непуша-
чи. В нощните заведения 
и дискотеките пушенето 
също ще бъде разрешено, 
но след 22 ч. В заведени-
ята за пушачи обаче няма 
да се допускат лица под 
18 години, дори ако са с 
придружител, съответно с 
родителите си. 

Според наредбата мес-
тата или заведенията за 
пушене трябва да имат на 
вратата следните табели: 

“Помещение за пушене. 
Забранено за лица до 18-
годишна възраст”, а на вен-
тилацията трябва да бъде 
поставен надпис “Венти-
лацията работи. При не-
работеща вентилация сиг-
нализирайте управителя 
на обекта или дежурния 
здравен инспектор” с по-
сочени телефони. 

А всъщност 
е крачка назад
Решението за новите пра-
вила беше прието от пар-
ламента през април, кога-
то депутатите отмениха 
поправката на предишния 
парламент, предвиждаща 
пълна забрана за пуше-
не на обществени места. 
Но още при мнозинството 
на БСП, НДСВ и ДПС, 
което забрани пушенето 
навсякъде, беше ясно, че 
това ще се случи. Един 
от депутатите тогава дори 
обяви, че законът е приет 
“с намигане”.

Новият парламент с мно-
зинство на ГЕРБ обаче ре-
ши да промени приетите 
поправки, защото мерките 
щели да съсипят бизнеса. 
След като гласуваха нови-
те поправки, се стигна до 
абсурдната ситуация за-
браната за пушене да вле-
зе в сила за няколко дни, 
защото новите промени 
още не бяха обнародвани 
в “Държавен вестник”. Де-
путатите демонстративно 
не пушиха в парламента 

Слаби ограничения 
вместо забрана за пушене
От началото на 2011 г. помещенията за пушачи задължително 
трябва да имат прегради, табели и вентилация 

Приетият от прави-
телството в сряда 
проект за изменение 
на Кодекса за социал-
но осигуряване влиза 
в парламента

От 2012 г. ще започне да 
расте плавно с по 4 месеца 
на година и стажът за пен-
сиониране на военните и 
полицаите. Това предвиж-
дат промените в Кодекса 
за социално осигуряване, 
които бяха гласувани вчера 
от правителството и веднага 
след това бяха вкарани в 
Народното събрание.

В момента военни и по-
лицаи получават право на 
пенсия без значение от въз-
растта, стига да имат 25 
години общ осигурителен 
стаж, от които две трети 
действително изслужени в 
системата на отбраната или 
МВР. С промените в КСО 
необходимият стаж за при-
добиване на право на пенсия 
на тези служители ще стане 

28 години.
Същото ще важи и за дър-

жавните служители, които 
работят в затворите, в по-
щите, охраната на съдеб-
ната власт, следователите, 
служителите на ДАНС и 
Гражданска защита.

С три години постепенно 
от 1 януари 2012 г. ще се 
увеличи и осигурителният 
стаж, необходим за пенси-
ониране на учителите. В 
момента той е 30 години 
за мъжете и 25 години за 
жените.

в масовия случай
Министрите гласуваха за 
масовата категория трудещи 
се - трета - осигурителният 
стаж да се увеличава от 1 
януари 2012 г. с по 4 месеца 
всяка календарна година 
до достигане на 37 години 
за жените и 40 години за 
мъжете през 2020 г.

От 2021 г. пък започва 
нарастване на възрастта за 
пенсиониране с по 6 месеца 
до достигане на възраст 63 
години за жените през 2026 

г. и 65 години за мъжете през 
2024 г. От 2021 г. постепен-
но с по 6 месеца годишно 
ще започне да се увеличава 
и възрастта за пенсиониране 
на тези, които нямат не-
обходимите години трудов 
стаж. Тази възраст трябва 
да достигне 67 години при 
сегашни 65 години.

Тежките професии с 
пет години отсрочка
За работещите при тежки 
условия на труд - първа и 
втора категория - пенсион-
ните промени ще започнат 
от 2015 г. С по 6 месеца 
годишно ще се увеличава 
възрастта за пенсиониране 
на тези работници, докато 
жените и мъжете при първа 
категория започнат да изли-
зат в пенсия 8 години по-ра-
но, а не както сега, 12 години 
при жените и 10 години при 
мъжете. За втора категория 
ранното пенсиониране ще 
се ограничи до три години 
вместо сегашните 7 години 
(за жените) и 5 години (за 
мъжете). 

през тази седмица.
Новите “ограничения” 

обаче силно се доближават 
до сегашното положение за 
разделянето на заведения-

та, което почти не се спаз-
ва. В същото време това се 
случва в момент, в който в 
Европейския съюз се об-
съждат строги правила и 

забрани за тютюнопушене. 
Заедно с разясненията по 
наредбата си пък здравно-
то министерство разпрос-
трани проучване, според 

което 60% от българите 
подкрепят въвеждането на 
пълна забрана за пушене 
на обществени места.

Филипа Радионова

Предишният парламент прие пълна забрана за пушене на обществени места, но следващото мнозинство - 
на ГЕРБ, я отмени  снимки емилия костадинова

▶

Приемането на промените в КСо беше форсирано, след като на 27 октомври 
тристранният съвет най-накрая успя да се разбере какви да бъдат те
▶
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Цветан Цветанов обясни за доходите 
си, но не и кого е консултирал
Имотите на 
вътрешния министър 
били от наследство, 
той си е купил само 
един апартамент, 
обясни Цветанов
Две дебели папки с докумен-
ти, половинчасови обясне-
ния и разгорещени дебати 
в пленарната зала на На-
родното събрание. В това 
се превърна отчетът на ви-
цепремиера и министър на 
вътрешните работи Цветан 
Цветанов за имотите, които 
притежава. Вчера той дойде 
в парламента, за да отговори 
на критиките на РЗС и на 
разговорите около имотното 
му състояние. Той обясни 
подробно откъде и какви 
доходи е получавал през по-
следните години, но отново 
не отговори на основния 
въпрос - за кого е извършвал 
консултантски услуги. Из-
казването му безпрецедент-
но беше предавано по БНТ 
и БНР, въпреки че за далеч 
по-важни теми са получа-
вали отказ за излъчване от 
мнозинството на ГЕРБ.

Подробности
От отчета на Цветанов се 
оказа, че имотното му състоя-
ние е наследство от неговите 
родители и от родителите на 
съпругата му, а той си е купил 

Четвъртък 4 ноември 2010  pari.bg

Икономическото министерство застана 
срещу финансовото за туристическия данък 
Според  
зам.-министъра  
Иво Маринов новият 
данък няма да 
увеличи приходите  
на общините
Министерството на иконо-
миката е против идеята на 
финансовото министерство 
за въвеждане на туристи-
чески данък и настоява 
моделът на туристическата 
такса да се запази. Това за-
яви зам.-министърът по ту-
ризма Иво Маринов. Пред-
ложението на финансовото 
министерство е да се въве-
де данък върху всяко легло 
в туристическите места за 
настаняване. Предложе-
нието беше публикувано 
на страницата на Минис-
терството на финансите 
заедно с предложения за 
въвеждане на данък лукс 
и увеличаване на данък 
сгради.

Според Маринов обаче, 
ако таксата се преобразува 
в местен данък на основата 
на броя легла в хотелите, 
събираемостта няма да се 
повиши. Туристическият 
бранш също е против иде-
ята на финансовото минис-
терство. 

Неефективен модел
Маринов обясни, че при 
сегашния модел на туристи-
ческа такса събираемостта 
може да расте, когато расте 
и броят на нощувките, т. е. 
когато има ръст на туристи-
те. „Ако имаме данък върху 
брой легла, няма да имаме 
нарастващи приходи, защо-
то леглата в близките годи-
ни няма да се увеличат. Така 
че един такъв местен данък 
ще носи константен приход 
в общинските бюджети”, 
каза Иво Маринов. 

При този модел един-
ственият начин проходите 
да растат е самият размер 

на данъка да бъде увели-
чаван. „Ние предлагаме да 
бъде фиксиран минимален 
размер на туристическата 
такса, която да се заплаща 
на брой легла, също и на 
съответни  категории, а 
при по-голяма заетост от 
тази, която сме заложили, 
хотелиерът в края на сезона 
и на годината да доплаща, 
за да изравнява това, което 
дължи”, обясни зам.-ми-
нистърът с ресор туризъм.

По-високи санкции  
за нарушения
Министерството пред-
лага и промяна в Закона 
за туризма, с която да се 
промени задължителната 
информация, която подават 
хотелиерите. 

„В регистъра в момента 
има изискване да се ре-
гистрират пристигналите 
туристи, но няма графа 
за напускането. Това поз-
волява злоупотреби - на-

 икономическият зам.-министър иво Маринов (вляво) излезе с алтернативни 
предложения за облагането на туризма снимка марина ангелова

▶

 Цветанов се закани, че 
това е последният път, 
в който дава обяснения 
за доходите и имотите 
си         снимка боби тошев

▶

единствено един апартамент. 
„През 2008 г., когато съм 
на 46 години, съм си купил 
апартамент на стойност 130 
хил. лв.”, заяви той. По ду-

Доходи
Заплатите  
на Цветанов

от министерския 
съвет като вицепремиер 
и министър на вътреш-
ните работи - 20 463 лв.

като народен предста-
вител, преди да заеме 
поста вицепремиер и 
министър на вътрешни-
те работи - 2302 лв. 

в ПП герб за възложени 
управленски функции и 
контрол за периода 2007-
2009 г. - 32 060 лв. 

от сдружение „гражда-
ни за европейско разви-
тие на българия” за пери-
ода 2006-2009 - 41 584 лв. 

от столичната общи-
на - 50 370 лв. 

от министерството 
на вътрешните работи 
за периода 2005 - октом-
ври 2006 г. - 46 378 лв. 

▶

▶

▶

▶

▶

▶

Странично
Консултантската 
дейност

2007 г. - 14 000 лв. за ана-
лиз на система за контрол 
и наблюдение на офис сгра-
да и информация за прес-
тъпността в страната. 

▶

2008 г. - 7000 лв. за доклад 
за режима на пребиваване 
на чужденци в българия и 
нивото на престъпност-
та.

2009 г. - 19 000 лв. от 
доклад за нивото на сигур-
ността, данни за крими-
ногенната обстановка и 
инвестициите.

▶

▶

пример туристът остава 
десет дни, но хотелиерите 
отчитат само два. Така че 
ще има графа за заминава-
щите туристи, а също и за 

националност”, каза Иво 
Маринов.

Той беше категоричен, че 
при системни нарушения 
ще се стига до отнемане 

на категоризацията, а също 
и санкции за кметовете, 
ако не успяват да събират 
предвидените суми. 

Ани Коджаиванова

мите му е нормално след 26 
години трудов стаж човек да 
си позволи подобна покуп-
ка. Оказа се, че вътрешният 
министър има и апартамент, 
закупен с ипотека с 30-годи-
шен период на изплащане.

Лавинообразна  
реакция
Въпреки че нападките за 
имотното състояние на Цве-
танов дойдоха от РЗС и от 
Алексей Петров, вчера той 
предизвика бурни реакции 
и от страна на депутати от 
други политически сили. 

„Не чухме кой е бил кон-
султиран”, заяви от парла-
ментарната трибуна Румен 
Петков от БСП. 

„Това трогателно, сълзливо 
обръщение не дава отговори 
на основни въпроси - за това 
с какви средства са закупе-
ни съответните многоброй-
ни имоти в много кратко 
време”, коментира Сергей 
Станишев, лидер на БСП. 
В кулоарите на парламента 
депутатите шеговито питаха 
къде се продават апартамен-
ти на толкова ниски цени, че 
да отидат да си купят и те. 

Категоричен отказ
„Днес приключвам темата 
и спирам да давам каквито 
и да е обяснения на орга-
низираната престъпност 
и нейните говорители”, 
закани се вътрешният ми-
нистър пред депутатите. 
По думите му октоподът 
много сериозно се е впил 
в българския парламент, 
но въпреки това правител-
ството няма да се дестаби-
лизира.

Невзето решение
Вчерашният пленарен ден 

премина основно с дебати 
около имотите на Цветан 
Цветанов. Въпреки това 
обаче не беше решен въ-
просът ще има ли времен-
на парламентарна анкетна 
комисия, която да устано-
ви обстоятелствата около 
имотното и финансовото 
състояние на вицепремие-
ра. Искането за създаване 
на такава комисия беше 
внесено от лидера на РЗС 
Яне Янев. Дебатите около 
създаването й ще продъл-
жат и днес. 

Радослава Димитрова
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БДЖ се забърка в поред-
ния скандал. Работещите 
в държавната компания не 
са си получавали ваучери-
те за храна. Не това обаче 
е основният проблем. Ос-
новният проблем е, че има 
две фирми, които са спече-
лили обществена поръчка 
за целта и имат подписани 
четиригодишни рамкови 
споразумения с железни-
ците. Те са изпълнявали 
договорите си вече една 
година, но на следващата 
БДЖ изненадващо реша-
ва, че няма да ги поднови. 
Без обяснение. 

В същото време дъщер-
ни дружества обявяват 
т.нар. малки поръчки 
за нови ваучери, с ко-
ито заобикалят Закона 
за обществени поръчки, 
въпреки че вече имат 
отношения с фирми за 
целта. Двете фирми, раз-
бира се, обжалват пред 
Комисията за защита на 
конкуренцията. А дока-
то тече сагата, БДЖ ще 
плаща на работниците си 
„пари за храна”, понеже 
не получават ваучерите 
си. БДЖ, както може би 
знаете, е на минус с близо 
половин милион лева.

Участниците 
Спечелилите поръчката 
през 2009 г. са „Содексо 
Пасс България” ЕООД и 
„Чек Дежене България” 
ООД. През тази година 
те не са доставяли вауче-
ри, защото няма сключен 
договор с БДЖ ЕАД. Из-
ненадващо за фирмите 
обаче през септември т.г. 
3 дъщерни дружества в 
железниците - „БДЖ - 
Товарни превози”, „БДЖ 
- Пътнически превози”, и 
„БДЖ - Тягов подвижен 
състав (Локомотиви)”, са 
обявили поръчки за от-
печатване и доставка на 
ваучери. „Содексо Пасс 

България” обжалва и ус-
ловията и на трите по-
ръчки. Последната жалба 
е заедно с „Чек Дежене”, 
„Виабел” ЕООД, „ВМ фи-
нанс груп” АД и „Идънред 
България” АД. С нея се 
оспорва поръчката за ра-
ботещите в тяговия под-
вижен състав.

обвинение първо
В една от жалбите на „Со-
дексо” пише, че и трите 
процедури са с еднакъв 
предмет със спечелената 
от тях през 2009 г. Според 
компанията раздробява-
нето на поръчката има 
определена цел: „Възло-
жителят прави опит за 
заобикаляне на Закона за 
обществените поръчки, 
което е нарушение”, пи-
ше „Содексо Пасс Бъл-
гария”. 

обясненията
Вместо отговор на об-
виненията възложителят 
„БДЖ - Товарни превози” 
обяснява, че жалбата е 
неоснователна, защото ще 
попречи на дружеството 
да изпълни социалните 
си ангажименти. Според 
дъщерното дружество на 
БДЖ ЕАД забавянето на 
процедурата за поръчва-
нето на отпечатване и дос-
тавка на ваучери, щяло да 
попречи на железниците 
да спазят Кодекса на тру-
да и колективния трудов 
договор за осигуряване 
на безплатна храна. Освен 
това щели да се увредят 
правата на работещите 
при неблагоприятни ус-
ловия. За нарушенията 
синдикатите можело да 
сезират Инспекцията по 
труда, която да наложи 
имуществена санкция на 
„БДЖ - Товарни превози” 
ЕООД. 

От КЗК се позовават на 
негативните последици, 

Скандалът с доставката на ваучерите за храна е поредният, който разяжда БДЖ снимка емилия костадинова▶

Железниците се забъркаха  
в пореден скандал

Имахме срещи с 
БДЖ, без резултат 
Имаме подписано рам-
ково споразумение за 4 
години с БДЖ ЕАД. То е от 
25 септември 2009 г. След 
подписването на спора-
зумението обаче нямаме 
стартирана процедура по 
преговори за цените за пър-
вата година от тези четири. 
Вместо това обаче има 
стартирани нови обществе-
ни поръчки. Не знаем защо 
се постъпва по този начин. 
Имаше две срещи между 
нас и БДЖ - една с изпъл-
нителния директор на БДЖ 
Пенчо Попов и втора меж-

Очакваме 
решенията  

на КЗК

Жан истас,
управител на „содексо Пасс 
България” еоод

Компании за ваучери за храна обвиняват дружеството в опит за 
нагласяване на поръчки

БДЖ смята споразуменията за нищожни, 
но това е работа на съда
През тази година са ни 
платени пари за храна 
само за януари. На 15 
септември подписахме 
споразумение с ръко-
водството на БДЖ да ни 
се плащат по 2.60 лв. на 
ден, докато приключат 
процедурите по възлагане 
и обжалване на общест-
вените поръчки. 

След облагане 
работещите реално ще 
получат по 2 лв. Не знам 
защо не са подписани 
договори с фирмите, кои-

В БДЖ право 
на ваучери за 
храна имат 

около 4000 души

Петър Бунев, 
председател на синдиката на 
железничарите към кнсБ

ду нашите юристи. Ние 
нямаме официално стано-
вище защо не се прилага 
рамковото споразумение. 
Сега очакваме решенията 
на КЗК по жалбите ни. 

то през миналата година 
спечелиха обществената 
поръчка за доставката на 
ваучерите. Според мен 
техните рамкови спора-
зумения са още в сила. 
Според юристите на БДЖ 
обаче рамковите споразу-
мения били нищожни и 
неизгодни за дружество-
то. А според мен това се 
прави само от съда.

Защо обаче се плащат 
по 2.60 лв., а не се 
дават ваучери за 2 лв., 
при положение че дру-

жеството има големи 
дългове? За работода-
телите най-евтиният 
вариант е да дават 
ваучери за храна. Така 
пестят от данъци, не 
харчат пари за обслуж-
ване и т.н. 

В БДЖ право на 
ваучери за храна имат 
около 4000 души. Ме-
сечно за ваучер на всеки 
един се падат по 40 лв. 
Очаквам проблемът с 
ваучерите да се реши в 
съда, но хората страдат.   

които би имало временно-
то спиране на поръчката 
за работещите и работо-
дателя, затова отказват да 
я спрат временно. Обаче 
комисията образува про-
изводство по същността 
на жалбата.  

обвинение второ
От „Содексо Пасс Бълга-
рия” оспорват пред КЗК и 
условията на друга обяве-
на поръчка - за ваучери за 
работещите в пътнически-
те превози. В подадената 
жалба до комисията пи-
ше, че възложителят иска 

процентна отстъпка от 
номиналната стойност на 
ваучерите, а това било не-
законно. Според специал-
на наредба за безплатната 
храна ваучерите трябва 
да се предоставят от дос-
тавчиците на работода-
телите след плащане на 
номиналната стойност на 
ваучерите и на разходите 
за отпечатването им. Ако 
някой спечели поръчката, 
това ще е на дъмпингова 
цена, ще се нарушат и 
ЗОП, и евродирективи, 
пише в жалбата. 

Според „Содексо Пасс 

България” в проектодо-
говора за поръчката има 
заложено още едно нару-
шение. А именно в срок 
до 30 календарни дни ра-
ботодателят да връща не-
използваните ваучери на 
изпълнителя, като той или 
ги замени с нови, или да 
му възстанови стойността 
им. Според позицията на 
„Содексо”, след като вау-
черите изтекат, те вече не 
може да се използват. 

В този случай искането 
на жалбоподателя за на-
лагане на временна мярка 
за спиране на процеду-

рата е уважена и е обра-
зувано производство по 
същността. 

Трето - неуспешно
КЗК отказва да се сези-
ра единствено по общата 
жалба за доставката на 
ваучерите за работещи-
те в дружеството „БДЖ 
- Тягов подвижен състав 
(Локомотиви)”. От БДЖ 
засега отказаха коментар с 
обяснението, че единстве-
ният човек, който може 
да говори по темата, е в 
чужбина.  

Красимира Янева
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Републиканците дадоха заявка за 
промени след изборната победа
Американският пре-
зидент Барак Обама 
загуби подкрепата 
на законодателите от 
Долната камара

Подобно на съпартиеца си 
Бил Клинтън шест години 
по-рано американският 
президент Барак Обама 
загуби подкрепата на зако-
нодателите след проведе-
ните междинни избори във 
вторник. Макар че окон-
чателните резултати все 
още не са ясни, при всички 
положения демократите 
вече нямат мнозинство в 
Долната камара на Кон-
греса, а в Сената, макар 
че запазват предимството 
си, отстъпват сериозни по-
зиции на републиканците. 
Новият баланс на силите 
може да постави под въ-
прос плановете на Обама 
за промяна и да го при-
нуди да се ограничи с по-
компромисни инициативи, 
коментира Bloomberg.

волята на народа
Заявка, че ще настояват за 
промяна в политиката, бе-
ше направена още в но-
щта на изборите от новото 
мнозинство. „Надяваме се 
президентът Обама вече да 
зачита волята на народа, да 
промени курса и да започне 
да прави промените, които 
хората искат”, коментира 
конгресменът от Републи-
канската партия Джон Бей-
нър, който се очаква да за-
еме поста на Нанси Пелоси 
като председател на Камара-
та на представителите. Сред 

Общо 14 пакета бом-
би бяха засечени през 
първите два дни от 
седмицата

Властите в Гърция вре-
менно забраниха прат-
ките за чужбина, за да 
предотвратят случаи на 
нови бомбени заплахи, 
след като общо 14 такива 
колета бяха изпратени до 
посолства и чуждестран-
ни лидери в понеделник 
и вторник. В продълже-
ние на 48 часа - от вчера 
до края на деня днес, от 
страната няма да потеглят 
въздушни товари.

Цели
Малки бомби избухнаха 
в швейцарското и руското 
посолство в Атина във втор-
ник, а до редица други ми-
сии, включително и българ-
ската, бяха изпратени съм-
нителни пакети, които бяха 
подложени на контролирано 
взривяване. Подобни колети 
бяха заловени и на път към 
германския канцлер Ангела 
Меркел и италианския ми-
нистър-председател Силвио 

Синхрон
Берлин иска 
общи мерки за 
сигурност в ЕС

Германия настоява за 
въвеждането на общи 
мерки за сигурност в 
Европейския съюз, за 
да се предотвратят 
терористичните 
заплахи чрез въздушни 
пратки.

Идеята идва след 
случаите в Гърция 
и откритите 
експлозиви в самолети 
от Йемен в края на 
миналата седмица.

според източници 
от германското 
правителство 

▶

▶

▶

вътрешните 
министри на Ес ще 
обсъждат въпроса 
другата седмица.

в интервю за 
баварски вестник 
канцлерът Ангела 
Меркел, която 
също беше сред 
получателите на 
бомбена пратка от 
Гърция, настоя за по-
добра международна 
координация при 
мерките за сигурност 
на въздушните 
пратки.

По думите й в 
момента всяка страна 
прилага различни 
правила, докато 
мерките трябва да 
бъдат синхронизирани.

▶

▶

Бъдещият председател на Долната камара на Конгреса Джон Бейнър очаква президентът да промени курса 
си снИМкИ reuters

▶

Гърция временно спря пратките за чужбина

Министър-председателят Георгиос Папандреу се зарече, че властите ще бъдат 
безмилостни с извършителите
▶

Берлускони. Два пакета, 
адресирани до Европол 
и Европейския съд, бяха 
унищожени на летището в 
Атина. 

отговор
Анализатори свързват ата-
ките с предстоящите местни 
избори в Гърция в края на 

седмицата и ги тълкуват 
като протест срещу мерките 
на правителството за балан-
сиране на бюджета. Спо-
ред министър-председателя 
Георгиос Папандреу тези 
„безумни и безотговорни 
действия” целят да провалят 
усилията за стабилизиране 
на икономиката. Той обаче 

се зарече, че властите ще 
бъдат безмилостни с извър-
шителите.

Общо двама души бяха 
арестувани в понеделник, 
след като у тях бяха откри-
ти бомби, едната от кои-
то адресирана до Никола 
Саркози. Името на единия 
от заловените се свързва с 

крайно лявата организация 
„Конспирация на огнените 
клетки”. Още петима ду-
ши, за които се смята, че са 
членове на екстремистката 
групировка, се издирват.

италианска връзка
Засилени мерки за сигур-
ност бяха предприети и 

от италианската полиция 
на основните летища в 
Рим. По данни на тайни-
те служби има данни за 
връзка между гръцките 
екстремисти и италиански 
групировки. Според тях е 
възможно италианци да са 
били замесени в атаките в 
Атина. 

бяха Фед да съобщи, че ще 
налее около 500 млрд. USD 
в икономиката, като напе-
чата пари и ги инвестира 
в държавни (и евентуално 
корпоративни) облигации 
- механизъм, известен като 
QE2. При първата такава 
операция централната бан-

ка инжектира общо 1.75 
трлн. USD в икономиката.

Плюсове и минуси
Въпреки че рецесията в 
САЩ официално приклю-
чи през юни миналата го-
дина и всяко тримесечие 
оттогава насам икономи-

ката на страната отбелязва 
ръст, безработицата остава 
малко под 10%, а имотни-
ят пазар е в стагнация. В 
същото време обаче значи-
телно увеличение се отчита 
при печалбите на компа-
ниите, които вече почти 
достигат предкризисните 

си нива. Индексът S&P 500 
се е увеличил с 48% от 
встъпването на Обама в 
длъжност. Целта на новото 
мнозинство обаче е да не 
допусне втори мандат за 
президента, който ще бъде 
подложен на вота на изби-
рателите през 2012 г.  

приоритетите, обявени от 
Бейнър, са възстановяване 
на фискалната дисциплина, 
намаляване броя на държав-
ните служители и насърча-
ване на заетостта в частния 
сектор.

очакван сблъсък
Основните противоречия 
между президента и Кон-
греса се очаква да бъдат в 
сферата на бюджета и на-
маляването на дефицита. От 
една страна, демократите не 
са склонни да свият финан-
сирането на програми като 
„Медикеър” например, а от 
друга, досегашната опози-
ция категорично отхвърля 
възможността за увелича-
ване на данъците.

Друг сблъсък се очертава 
по отношение на енергий-
ната стратегия и желанието 
на Обама да прокара закони 
за ограничаване на клима-
тичните промени. Според 
републиканците, а и според 
някои демократи моментът 
не е подходящ заради сви-
тата икономика и очаквания 
ефект от подобни мерки 
върху бизнеса.

Прехвърляне  
на отговорността
Заради различията между 
двете партии изборните 
резултати може да доведат 
до прехвърляне на отговор-
ността за икономическата 
политика и насърчаването 
на растежа върху Федерал-
ния резерв. Вчера следобед 
щатско време централната 
банка трябваше да обяви 
поредната си порция мерки 
в тази посока. Очакванията 
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Без таван на разходите по 
„Гражданска отговорност”
Комисията за финансов над-
зор (КФН) прие промени в 
Наредба № 27, с които се 
въвежда изискване към пла-
нирането на административ-
ните разходи на застрахова-
телите по задължителната 
„Гражданска отговорност”. 
По този начин КФН не из-
пълни първоначалното си 
намерение да въведе таван 
за тези разходи на компа-
ниите, които да не са по-
високи от 20% от цената на 
полицата. Първоначалното 
предложение беше обяве-
но от зам.-председателя на 
КФН Борислав Богоев по 
време на среща с предста-
вители на Асоциацията на 
българските застраховате-
ли (АБЗ). В окончателно 
приетите промени в норма-
тивната уредба обаче няма 
изискване за таван на раз-
ходите, а само изискване за 
планирането им.

От КФН обясниха, че ком-
паниите са се противопос-
тавили на предложението 
за максимални разходи и 
затова то е отпаднало. „Та-
ванът трудно може да се ре-
гламентира по администра-
тивен начин”, коментира 
Орлин Пенев, председател 
на управителния съвет на 
АБЗ.

Решено
Окончателно беше прието и 
да се въведе нов, допълни-
телен резерв по застраховка 
„Гражданска отговорност” 

Компании 
и пазаРи
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Комисията за финансов надзор забранява да се предлагат 
отстъпки и бонуси по задължителната застраховка

Развитие
ПИБ си купи 
здравен фонд 
Първа инвестиционна 
банка увеличи акционер-
ното си участие в „Здрав-
ноосигурителна каса Фи 
Хелт” АД (бивше наиме-
нование „Здравноосигури-
телна каса Прайм Хелт”), 
става ясно от съобщение 
на финансовата институ-

ция, публикувано на Бъл-
гарската фондова борса. 
В Търговския регистър на 
Агенцията по вписвани-
ята ПИБ е записала 2.755 
млн. броя обикновени 
поименни акции с номи-
нал 1 лв. Така трезорът 
вече е собственик на 2.855 
млн. книжа на здравноо-
сигурителното дружество, 
което е 57.1% от капитала. 
ПИБ съобщи, че ще вземе 

участие в здравноосигу-
рителния бизнес още през 
август. Тогава стана ясно, 
че банката е придобила 
миноритарен пакет акции 
от капитала за „Здравно-
осигурителна каса Прайм 
Хелт”. Вчера книжата на 
ПИБ поевтиняха с 3.24% 
до 1.703 лв. за акция. По 
позицията на синия чип 
бяха сключени 7 сделки за 
2443 лота.

▶ заместник-председателят на КФн Борислав Богоев се е отказал от първоначалната идея разходите по 
"Гражданска отговорност" да са максимум 20% от цената, тъй като компаниите са се противопоставили на 
подобна мярка                       Снимка емилия коСтадинова

на автомобилистите. Разме-
рът ще е обвързан с мини-
мално необходима сума за 
покритие на риска, свързан с 
използването на едно МПС и 
с очаквания размер на разхо-
дите по застраховката, се каз-
ва в съобщението на КФН. 
Мотивите на надзора са, че 
образуването на този резерв 
се налага заради завише-
ния риск по полицата, който 
се дължи на значителното 
нарастване на плащанията, 
особено за неимуществе-
ни вреди. „Щом мерките 
са за заздравяването на па-
зара, трябва да се приемат 
и компаниите се обединиха 
около тази теза, въпреки че 
в началото имаше и различ-
ни мнения”, добави Орлин 
Пенев. Мениджъри в за-
страховането не са едино-
душни в подкрепата си за 
допълнителния резерв, като 
аргументът е, че ако цената 
е правилно изчислена, няма 
нужда от допълнително за-
деляне на средства.

Окончателно беше приета 
и наредбата за изгражда-
нето и поддържането на 
информационна система за 
оценка, управление и кон-
трол на риска за издаване на 
полици по задължителните 
застраховки. Новата инфор-
мационна система трябва да 
гарантира коректно и точно 
въвеждане на данните по 
„Гражданска отговорност”. 
Предвижда се договори да 
се отчитат до 24 часа от тях-

ното сключване, а корекци-
ите на допуснатите грешки 
да се правят не по-късно от 
48 часа след сключването 
на полицата. Прогнозата 
на Орлин Пенев е, че тази 
система ще заработи в края 
на март 2011 г.

Комисиона
Нови предложения на надзо-
ра предвиждат в полиците по 
„Гражданска отговорност” да 
се предоставя и информация 
за комисионите на застрахо-
вателните посредници, като 

се посочва колко от плаща-
ната цена остава за брокера. 
Целта е постигане на по-ви-
соки нива на прозрачност и 
е в полза на потребителите 
на застрахователни услу-
ги, мотивира решението си 
КФН. Освен това в приетия 
на първо четене проект на 
Наредба № 24 изрично се 
забранява на застраховате-
лите и на застрахователните 
посредници да предоста-
вят бонуси и отстъпки по 
„Гражданска отговорност. 
Целта е да се спрат порочни 

практики на намаляване на 
премията до неблагоразумни 
равнища, което застрашава 
финансовата стабилност на 
пазара.

Всички тези промени са 
резултат от срещите меж-
ду бранша и новото ръ-
ководство на КФН, които 
започнаха през септември. 
Основната цел е да се ре-
шат проблемите на пазара 
на автомобилната „Граж-
данска отговорност”. Освен 
допълнителните резерви ще 
се работи и по създаването 

на единна информационна 
система за бързо отчита-
не на полиците, както и 
създаване на методика за 
по-лесното уреждане на 
неимуществени вреди. Це-
лите, които си поставят 
надзор и застрахователи, 
са да се реши проблемът 
с ниския обхват и да се 
направи възможното за-
дължителната автомобилна 
застраховка да не бъде вече 
губещ продукт, тъй като тя 
има и социален ефект.

атанас Христов

Equest намери купувачи за още две бивши кина
Фондът продължава 
стратегията си за про-
дажба на имотните си 
активи у нас

Инвестиционният фонд 
Equest, който преди годи-
ни купи четири столични 
кина, е на път да прода-
де последните две от тях. 
Дружеството Trans Balkan 
Investments Limited, как-
то е новото име на Equest 
Investments Balkans Limited, 
е сключило предварително 

споразумение за продажба-
та на сградата на бившето 
кино „Урвич”, се посочва в 
съобщение до Лондонската 
фондова борса. Купувач е 
неназована българска ком-
пания за имоти. Сделката е 
сключена през октомври, но 
финансови параметри не са 
уточнени.

и още една  
продажба
От инвестиционния фонд 
допълниха, че през следва-
щите дни се очаква да бъде 

финализирана и сделката за 
последното бивше кино, не-
гова собственост - „Европа 
Палас”. Очаква се брутните 
приходи от продажбата да 
възлязат на 1.5 млн. EUR. 
Плановете на инвестици-
онния фонд още преди го-
дини бяха купените от него 
кина да бъдат превърнати в 
търговски центрове и офис 
сгради. В началото на август 
беше обявена и продажбата 
на кино „Изток” на „Билла 
недвижимости” за 1.43 млн. 
EUR. Постигнатата цена 

беше близка до оценката 
на консултантската компа-
ния CB Richard Ellis, която 
месеци по-рано определи 
стойността на сградата на 
1.4 млн. EUR. В момента 
тече преустройство и на 
мястото на киносалона ще 
бъде открит обект на тър-
говската верига.

В края на 2009 година 
Trans Balkan Investments 
Limited се раздели и с кино 
„Сердика”. Купувач за 9 
млн. EUR стана „Тера Тур 
Сервиз”.

Разпродажбата  
продължава
Продажбата на кината е част 
от стратегията на листвания 
в Лондон фонд да се раздели 
с по-голямата част от имот-
ните си активи в България. 
Първоначално те бяха соб-
ственост на дъщерната на 
фонда компания „Пеликан 
ритейл”. Собственост на 
дружеството беше и бивши-
ят автомобилен завод „Ро-
дакар” във Варна, на чието 
място трябваше да се издиг-
не многофункционален цен-

тър с офисни, жилищни и 
търговски площи. Миналата 
година инвестиционният 
фонд се раздели и с този 
актив за 9.9 млн. EUR. 

Също миналата година 
Equest продаде и автомо-
билната си компания „Авто 
юнион холдинг” на „Ев-
рохолд Аутомотив груп”. 
Дружеството е част от хол-
динга „Еврохолд Бълга-
рия”. Обявената стойност 
на сделката беше 8 млн. 
EUR.

Радостина маркова
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Фармацевтични и химически дружества, 
агрокомпании и производители на аку-
мулатори имат най-висок ръст на прихо-
дите за деветмесечието. Това показват 
отчетите на компаниите, включени в ши-
рокия индекс BG40, за периода януари - 
септември 2010 г. Така предварителните 
очаквания на професионалните инвести-
тори бяха оправдани от публикуваните 
резултати на дружествата. 

оправданата прогноза
Малко преди официалните резултати 
да бъдат представени пред инвести-
ционната общност, в. „Пари” потърси 
за прогноза за отчетите анализатори и 
портфолио мениджъри. Обобщените 
данни от анкетата показаха, че експортно 
ориентираните компании на капитало-
вия пазар ще са основният двигател на 
растежа.

Изследване на отчетите на дружествата 
от широкия индекс показва, че компа-
ниите, които реализират основна част 
от продукцията си на външни пазари, 
най-вече в Европейския съюз, отчитат 
почти трицифрени в процентно изра-
жение повишения на приходите си. Те-
зи дружества подобряват значително и 
крайния си финансов резултат, като или 
повишават значително печалбата си, или 
силно намаляват загубата. Основният 
фактор, изтъкнат от анализаторите, е 
стабилизирането на развитите икономики 
в Западна Европа, където са основните 
пазари на износителите на БФБ. Едни от 
най-впечатляващите резултати откъм ръст 
на приходите личат в отчетите на „Емка” 
АД, „Монбат” АД, „Елхим Искра” АД 
и „Неохим” АД, които бяха и сред най-
силно пострадалите публични компании 
в разгара на финансовата и икономическа 
криза в страните с развита икономика.

Силно деветмесечие са имали и пред-
ставителите на фармацевтичната индус-
трия. Впечатления правят резултатите 
на „Софарма” АД и „Биовет” АД, които 
също може да се класифицират и към 
износителите, тъй като продажбите им 
на външни пазари са с основна тежест за 
добрите резултати. 

„Зърнени храни България” АД, което е 
представител на агросектора в широкия 
индекс, също оправдава позитивните 
нагласи към отчета.

и добре, и зле
Компаниите, които разчитат основно 
на продажби на вътрешния пазар, се 
очакваше да продължат да буксуват. 
Резултатите, които изнесоха обаче, се 
оказаха в двете крайности и така част от 
тези дружества се представиха по-добре, 
отколкото очакваха анализаторите. Със 
спад на оборота приключи третото три-
месечие за „Енемона” АД, „КРЗ Одесос” 
АД, „Билборд” АД. На нивата около 
миналогодишните се запазват приходите 
на „Фонд за недвижими имоти България” 
АДСИЦ, а заради по-силния летен сезон 
дистрибуторът на горива „Петрол” АД 
отчита 6% по-високи приходи. „Юрий 
Гагарин” АД, което продава кутиите за 
цигарите на компаниите в портфейла на 

„Булгартабак”, е сред приятните изне-
нади, тъй като дружеството е повишило 
оборота си с 14%. Обяснение за ръста 
може да се търси основно в големия 
износ на продукция на цигарените фа-
брики, които явно са направили далеч 
повече поръчки към „Юрий Гагарин”. 
„Адванс Терафонд” АДСИЦ и „Еларг 
фонд за земеделска земя” АДСИЦ съ-
що отчитат по-високи приходи заради 
специфичната си дейност. Дружествата 
разчитат основно на приходи от аренда 
на имотите, които отдават под наем на 
земеделски производители. Заради мно-
гото спечелени поръчки през последните 
две години силен ръст на приходите 
отчита и „Трейс Груп Холд” АД.

натиск
Още преди да излязат отчетите на банките 
в BG40, голяма част от професионалните 
инвеститори предполагаха, че банките 
ще продължат да бъдат под натиск заради 
растящия процент лоши кредити в порт-
фейлите им. Резултатите на трезорите 
също са противоречиви, като най-силно 
впечатления прави отчетът на Българо-
американска кредитна банка АД. В края на 
септември 2010 г. финансовата институция 
излиза на загуба от над 9 млн. лв. спрямо 
над 23 млн. лв. печалба за съпоставимия 
период на миналата година. Понижават се и 
приходите на БАКБ. Спад на приходите, но 
ръст на печалбата отчита Централна коопе-
ративна банка АД, а ситуацията при Първа 
инвестиционна банка АД е точно обратната 
- по-ниска печалба и повече приходи. Кор-
поративна търговска банка АД увеличава и 
оборота, и положителния резултат.

Тъй като на капиталовите пазари се тър-
гуват бъдещи очаквания за развитието на 
бизнеса на различните компании, съвсем 
резонно е професионалните инвеститори, 
които имат ежеминутен поглед върху пуб-
личните компании, да успяват в голяма 
степен да познаят и най-добре представя-
щите се сектори. Износителите подобря-
ват резултатите си, защото се повишава 
потреблението в развитите икономики, 
докато липсата на кредитиране и ниската 
покупателна способност на български-
те потребители продължават да оказват 
натиск върху резултатите на публичните 
компании, които разчитат на вътрешния 
пазар.

атанас Христов

Написаното не е препоръка за сделки с ценни книжа.

Износителите се справиха 
най-добре, а компаниите, 
които работят за вътрешния 
пазар, постигнаха 
противоречиви резултати

Фирмите от фармацията и химията 
постигнаха най-високи приходи

обрат

9
млн. лв. е загубата на Българо-американ-

ска кредитна банка АД в края на септем-
ври 2010 г. спрямо печалба от 23 млн. лв. за 
същия период на миналата година

▶

Приходи на компаниите в BG�� за януари�септември ���� г. и промяна на годишна база

Дружества, продаващи голяма част от продукцията на външни пазари

Дружества, работещи основно на вътрешния пазар

"Емка" АД

"Монбат" АД

"Неохим" АД

"Елхим Искра" АД

"М+С Хидравлик" АД

"Алкомет" АД

"Каолин" АД

"Оловно�цинков комплекс" АД

"Софарма" АД

"Българска роза�Севтополис" АД

Приходи в млн. лв. Промяна

Приходи в млн. лв.

"Албена" АД

"Енемона" АД

"Кораборемонтен завод Одесос" АД

"Билборд" АД

"Фонд за недвижими имоти България" АДСИЦ

"Петрол" АД

"Юрий Гагарин" АД

"Адванс Терафонд" АДСИЦ

"Еларг фонд за земеделска земя" АДСИЦ

"Трейс Груп Холд" АД
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Фирмите от фармацията и химията 
постигнаха най-високи приходи

Компаниите в САЩ надскочиха 
инвеститорските очаквания
Най-големите 
компании в широкия 
индекс S&P 500 
отчитат рязък скок 
на финансовите 
си резултати за 
тримесечието

Финансовите отчети на го-
лемите европейски и амери-
кански компании не спират 
да изненадват анализатори-
те с постигнатите резулта-
ти. Те са и основният фак-
тор, който движи акциите 
им през последния месец. 
Пред силата на добрите 
отчети дори междинните 
избори в САЩ, спечелени 
от републиканците, и „ко-
личествените улеснения”, 
които Фед ще въведе, оста-
наха на заден план. 

В този момент най-важно-
то за инвеститорите е как се 
представят компаниите, в 
които те притежават дял. По 
данни на агенция Bloomberg 
през октомври, когато бяха 
изнесени повечето отчети, 
големите щатски индекси 
са регистрирали най-го-
лемия си месечен ръст за 
последните 7 години. От 
началото на октомври до 
края на същия месец широ-
кият индекс S&P 500, в кой-
то се намират петстотинте 
компании с най-голяма па-
зарна капитализация, се е 
повишил с 3.4% до 1184.38 
пункта при затварянето на 
сесията във вторник.

надхвърлени  
очаквания
През последното тримесе-
чие акциите на компаниите 
в големите американски 
индекси са били в съотно-
шение 5:1. Това означава, 
че при 5 печеливши акции 
е имало една губеща. То-
ва съвпада и с отчетите 
на компаниите, които са 
изнесени до този момент. 
От всички компании в ши-
рокия европейски индекс 
Stoxx Europe 600 до този 
момент над 150 са предали 
своите тримесечни отче-
ти. По данни на Bloomberg 
75% от тях са надхвърлили 
предварителните прогнози 
на анализаторите. Още по-
обнадеждаваща е статис-
тиката при американския 
S&P 500, където близо 85% 
от оповестените финансови 
резултати са по-добри от 
очакваното. Печеливши са 
не само енергийните и тех-
нологичните компании, но 
и тези в сферата на услуги-
те, продажбите на дребно и 
финансовите институции.

резултати
От двадесетте най-голе-
ми компании в измерите-
ля S&P 500, които вече са 
публикували своите отче-
ти, 100% са надхвърлили 
предварителните прогнози 
на анализатори и иконо-
мисти. Най-голямата пуб-
лично търгувана петролна 
компания Exxon Mobil, чи-
ято пазарна капитализация 
достига 317.2 млрд. USD, 
е увеличила печалбата си 
с 55%. По този начин в 

рамките на три месеца този 
показател е стигнал 7.35 
млрд. USD. От допълни-
телния доклад към отчета 
става ясно, че това е стана-
ло възможно заради ръста 
при цената на петрола с 
13%, както и на природния 
газ с 23%. Дейността на 
компанията, свързана с про-
учването и добива на нефт 
и газ, е донесла печалба от 
5.47 млрд. USD, или ръст от 
36%. В същото време рафи-
нирането на нефт е донесло 
печалба от 1.16 млрд. USD, 
което е увеличение от 260% 
спрямо отчетените 325 млн. 
USD година по-рано.

Технологичният гигант 
Microsoft, заемащ второ 

място по капитализация с 
254 млрд. USD, същo обяви 
впечатляващи финансови 
резултати. Печалбата на ком-
панията за последните три 
месеца е скочила с 51% до 
5.4 млрд. USD, докато ана-
лизаторите предвиждаха не 
повече от 4.8 млрд. USD. 

Сред най-добре продава-
ните продукти на компа-
нията са последната вер-
сия Windows 7, от която са 
закупени рекордните 240 
млн. копия. Другите про-
дукти, донесли най-много 
приходи, са офис пакетът 
Microsoft Office 2010 и ви-
деоиграта Halo.

В първата петица влиза и 
другият технологичен ги-

гант Apple и най-голямата 
верига за продажби Wal-
Mart, чийто отчет все още 
не е публикуван. От опове-
стените данни на Apple Inc. 
става ясно, че печалбата на 
компанията е достигнала 
4.31 млрд. USD в рамките 
на три месеца. За сравнение 
година по-рано тя е била 
2.53 млрд. USD. Ръстът при 
приходите е още по изрази-
телен - 67% до 20.34 млрд. 
USD. В най-голяма степен 
добрите показатели са ста-
нали възможни заради голе-
мите продажби на таблетите 
iPad. При този сегмент аме-
риканската компания държи 
пазарен дял от 95%. 

Георги Георгиев

  през последното тримесечие на всеки пет печеливши акции в СаЩ е имало 
една губеща                                                                                                                                  Снимка ReuteRs

▶



Наказания в Търговския 
регистър заради „Петрол”
Вместо натиск проверката на правосъдното министерство откри 
системно несправяне със задълженията
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Служители на Агенцията 
по вписванията, работили 
по регистрацията на доку-
менти от партидата на „Пе-
трол холдинг” АД, ще бъдат 
дисциплинарно наказани за 
неизпълнение на задължени-
ята си. Това в крайна сметка е 
резултатът от приключилата 
проверка на инспектората 
към Министерството на пра-
восъдието в Агенцията по 
вписванията.

Тя бе назначена от право-
съдния зам.-министър Жане-
та Петрова, след като един от 
съсобствениците на „Петрол 
холдинг” АД - Митко Събев, 
публично заяви, че на служи-
тели от Търговския регистър 
е оказван натиск да работят 
извънредно по документи 
на дружеството, които биха 
удостоверили отстраняване-
то му от борда на директо-
рите. Отделно неофициално 
се появи информация, че част 
от служителите на агенцията 
са се оплакали в писмо до 
премиера Бойко Борисов, че 
изпълнителният директор на 
агенцията Виолета Николова 
им оказва натиск.

откъде тръгна  
скандалът
Скандалът в „Петрол хол-
динг” гръмна, след като 
другият съсобственик - Де-
нис Ершов, обяви, че на 
общо събрание, проведено 
на 28 юни т. г., е сменен 
съставът на директорите, 
като са извадени Митко 
Събев, изпълнителният 
директор Орлин Тодоров 
и Стоян Кръстев. На тя-
хно място са избрани Иван 
Шестак, Йосиф Арутюнян 
и Иван Кутевски. Събев 
твърди, че подобно събра-

ние не се е провеждало 
и документите за него са 
фалшиви. През юли той 
подава жалба във Варнен-
ския окръжен съд, който 
разпорежда Агенцията по 
вписванията да не отразява 
никакви обстоятелства, до-
като не приключи делото за 
законността на решенията 
на общото събрание. Ер-
шов пък е атакувал с жалба 
Софийския апелативен съд 
през октомври и той излиза 
с решение Агенцията по 
вписванията да се произне-
се по неговите искания и да 
впише новия директорски 
борд. Веднага следва втора 
забрана на Варненския съд 
обстоятелствата от спорно-
то общо събрание да бъдат 
вписани в Търговския ре-
гистър.

Служителите от 
регистъра излязоха 
виновни
От „престрелката” меж-
ду двамата съдружници и 
разнопосочните разпореж-
дания на двете съдилища 
сега виновни излизат слу-
жителите на Агенцията по 
вписванията. Правосъдно-
то министерство излиза, че 
застава на страната на Со-
фийския апелативен съд, 
след като в официалното 
съобщение за проверка-
та казва, че длъжностни 
лица по регистрацията в 
Агенцията по вписванията 
необосновано са забавяли 
вписвания на съдебни ак-
тове и заявления, свързани 
с „Петрол холдинг”, което 
е нарушение на Закона 
за Търговския регистър. 
Само от 1 до 26 октомври 
2010 г. по партидата на 

търговското дружество са 
постъпили 5 съдебни акта 
и 11 заявления. Актове на 
съда трябва да се впишат 
незабавно в регистъра спо-
ред Закона за Търговския 
регистър, а за заявленията 
срокът е 14-дневен след 
постъпването им в аген-
цията. 

Според проверката на ин-
спектората и по петте съ-
дебни акта има забавяния 
между 6 и 13 дни. Забавяне-
то се дължи на неефектив-
на работа на длъжностните 
лица по регистрацията и на 
липсата на добра организа-
ция и ефективен контрол от 
страна на директора на ди-
рекция „Длъжностни лица 
по регистрацията”, посоч-
ват проверяващите.

Така се потвърждавали 
резултатите от предишна 
проверка от 21 октомври т. 
г., назначена заради сигна-
ли за системни забавяния 
на вписвания. Резултатите 
от двете проверки показва-
ли „системност в неизпъл-
нението на служебните за-
дължения от длъжностните 
лица по регистрацията и 
липсата на адекватен кон-
трол от страна на директора 
на дирекция „Длъжностни 
лица по регистрацията”. 
„Твърденията на анонимни 
служители за оказван на-
тиск от страна на изпълни-
телния директор Виолета 
Николова ръководството на 
Агенцията по вписванията 
счита за опит от страна на 
недобросъвестни служите-
ли да прикрият системно 
несправяне със служебните 
си задължения”, се казва 
още в съобщението.

мила Кисьова

Британска компания ще предлага е-фактуриране и в България

▶ от „престрелката” между двамата съдружници и разнопосочните 
разпореждания на двете съдилища сега виновни излизат служителите на 
агенцията по вписванията, които са заплашени от дисциплинарни наказания 
   Снимка емилия коСтадинова

▶ Все още сравнително малко компании в България 
използват електронни фактури

Електронните фак-
тури съкращават 
разходите на фирмите 
наполовина, твърдят 
експертите

Британската компания 
OB10, която е един от ли-
дерите в предоставянето 
на услуги, свързани с елек-
тронно фактуриране, навли-
за и на българския пазар. 
Представител на фирмата в 
България ще е дружеството 
Paperless. „Вече водим ак-
тивни преговори с няколко 
вериги магазини, както и с 
Националната агенция за 
приходите. Надяваме се, че 
още до края на годината ще 
имаме и подписан договор”, 
коментира Мария Кьосева, 
управител на Paperless. 

подход
Британската компания OB10 

се фокусира върху фирмите, 
които получават, а не толкова 
върху тези, които издават 
фактури. Впоследствие тя 
се свързва и с издателите на 
фактури, от които получава 
данните на хартиен носител 
или в електронен формат и 
впоследствие изпраща уни-
фициран вариант на факту-
рата до фирмата получател. 
Всъщност и двете страни 
плащат такса за електронно-
то фактуриране, като тя зави-
си от документооборота.

Към момента подобен вид 
електронно фактуриране 
на принципа от бизнес към 
бизнес (B2B) се предлага 
и от компанията „Борика 
Банксервиз” чрез системата 
еFaktura.bg. Тя е създадена 
през 2007 г., като към мо-
мента се ползва от около 130 
фирми. Всеки месец през нея 
минават около 78 хил. факту-
ри. При нея обаче принципът 

е обратен - компанията се 
фокусира върху издателя на 
фактурата и само той пла-
ща такса. Отделно някои от 
компаниите вече са си разра-
ботили и вътрешни системи 
за обмен на електронни фак-
тури с доставчиците си, като 
„Пикадили” например. 

Е-фактури на принципа от 
бизнеса към крайния клиент 
(B2C) вече изпращат мобил-
ните оператори, някои от 
фирмите в ютилити сектора 
и др.

ползи
„Към момента сравнително 
малко компании осъзнават 
ползите от електронното фак-
туриране”, обяснява Кьосева. 
Разходите за издаване на фак-
тура по „стандартния” начин 
са между 8 и 10 лв., като тук 
се включват наемането на ку-
риер, телефонни обаждания, 
заплата на фактуриста и т. н. 

Получаването на фактура 
пък струва на една компания 
между 3 и 5 лв., с които се по-
криват разходи за обработка, 
архивиране и т. н. „Ако се 
премине към използването 
на е-фактури, компаниите, 
които ги издават, ще намалят 
разходите си с около 60%, а 
получателите - с около 50%”, 
изчислява Кьосева. 

Сред предимствата на 
електронните фактури са, 
че се намаляват грешките 
от ръчна обработка на до-
кументи, свива се между-
фирмената задлъжнялост, 
правят се икономии на труд, 
време, офис консумативи, 
архивиране и разходи по 
кореспонденцията. От друга 
страна обаче, основният не-
достатък е, че всеки техни-
чески проблем в системата 
може да доведе до хаос в 
документооборота.

Дарина Черкезова



Правителството в 
Лондон трябва да 
реши дали да поиска 
оценка на сделката от 
местните регулатори

Американският медиен ги-
гант News Corp на Рупърт 
Мърдок официално поис-
ка от Европейския съюз 
да одобри офертата му за 
придобиване на британския 
платен телевизионен опера-
тор British Sky Broadcasting 
(BSkyB). Компанията подаде 
документи до антитръстовия 
регулатор в Брюксел вче-
ра. До 8 декември властите 
трябва да решат как ще се 
отрази сделката на медий-
ния пазар в ЕС. Сега, когато 
документите са подадени 
официално, британското 
правителство може да отпра-
ви питане до националните 
регулатори дали сделката 
няма да ограничи конкурен-
цията в медиите.

Взаимни атаки
През юни BSkyB отхвърли 
офертата на компанията 
News Corp да закупи оста-
налите 61% от телевизията, 
които все още не са нейна 
собственост, за сумата от 
7.8 млрд. GBP. Предло-
жената сделка предизвика 
вълна от недоволство във 
Великобритания. Редица 
уважавани вестници, BBC, 
Channel 4 и BT подписаха 
писмо до министъра на 
икономиката Винс Кейбъл 
с настояване да започне 
регулаторна процедура. От 
News Corp пък коментира-
ха писмото като мотивира-
но от бизнес интереси.

Според противниците на 
сделката придобиването на 
BSkyB ще даде на News 
Corp безпрецедентно го-

ляма власт в британските 
медии, тъй като ще обеди-
ни 10-те млн. абонати на 
BSkyB с най-голямата вест-
никарска група в страната, 
която е собственик на The 
Sun, Times и Sunday Times. 
От компанията на Рупърт 
Мърдок обаче отхвърлиха 
тези твърдения като нео-
снователни. По думите им 
предишни проверки вече 
са установили, че делът от 
39%, който News Corp при-
тежава в платената телеви-
зия, вече й дава контрол над 
компанията.

Процедура
Регулаторите в Брюксел ще 
трябва да преценят дали 
сделката няма да засегне 
конкуренцията на пазара. 
Според юристи, цитирани 
от Financial Times, е много 
вероятно да се стигне до та-
кова решение, тъй като това е 
една от най-големите оферти 
в Европа от кризата насам. 
Това може да означава, че 
властите ще предприемат за-
дълбочено проучване, което 
ще отнеме около шест месе-
ца. Малко вероятно е обаче 
европейските регулатори да 
блокират сделката.

Успоредно с това до две 
седмици Винс Кейбъл трябва 
да реши дали да поиска оцен-
ка от британския телевизио-
нен и радиорегулатор за това 
дали сделката ще се отрази 
на плурализма в медиите. 
Самата оценка пък отнема 
около два месеца. В ръцете 
на министъра след това е да 
прецени дали да се съобра-
зи с оценката и евентуално 
да поиска пълно проучване 
от комисията за защита на 
конкуренцията. Ако Винс 
реши да стартира процеса, 
за всички процедури ще е 
нужна около година.       

News Corp поиска одобрение от 
Брюксел да купи британската BSkyB

Френският трезор ще 
изпълни по-високите 
изисквания, без да 
увеличава капитала си

Втората по големина банка 
във Франция Societe Generale 
отчете над два пъти увели-
чение на печалбата за тре-
тото тримесечие на година-
та. Силното представяне се 
дължи на добрите резултати 
при банкирането на дребно, 
както и на намалените про-
визии за лоши кредити. Това 
показва отчетът на банката, 
която е собственик на Societe 
Generale Експресбанк в Бъл-
гария.

Резултати
Чистата печалба на трезо-
ра достигна 896 млн. EUR 
към края на септември в 
сравнение с 426 млн. EUR 
година по-рано. Приходи-
те са в размер на 6.3 млрд. 

EUR. Печалбата от банки-
ране на дребно скочи с 15% 
и достигна 340 млн. EUR. 
Спад от 9.7% до 468 млн. 
EUR се отчита при корпора-
тивното и инвестиционното 
банкиране, което обаче е над  
очакванията. В същото време 
провизиите за необслужвани 
кредити са спаднали с 39% 
на годишна база до 918 млн. 
EUR. Според главния изпъл-
нителен директор Фредерик 
Удеа банката ще постигне 
целта си за печалба от около 
6 млрд. EUR за 2012 г.

Базел III
От банката съобщиха, че 
няма да имат нужда от уве-
личение на капитала, за да 
изпълнят новите по-висо-
ки изисквания по Базел III. 
Societe Generale ще постигне 
адекватност на първичния 
капитал от около 7.8% до на-
чалото на 2013 г. и 8.5% към 
края на същата година.      
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Societe Generale 
отчете над два пъти 
по-висока печалба

7.8
▶ млрд. GBP предложи 
американската медийна 
група News Corp за 61% от 
телевизията British Sky 
Broadcasting

39
▶ процента притежава 
в момента News Corp в 
британската телевизия, 
което се смята, че й дава 
контрол над медията

▶ Рупърт мърдок при-
тежава най-голямата 
вестникарска група във 
Великобритания, но сега 
се цели и в 10-те милиона 
абонати на платената 
телевизия
    Снимка BloomBerG
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 8339 8360
Калай LME USD/т 25920 25950
Олово LME USD/т 2472,5 2490
Цинк LME USD/т 2446 2462
Алуминий LME USD/т 2369 2392
Никел LME USD/т 23260 23300
Алуминиева сплав LME USD/т 2230 2190

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1353,2 1353,7
Сребро LME USD/тр.у. 24,71 24,75
Платина LME USD/тр.у. 1711 1715
Паладий LME USD/тр.у. 646,5 648
Родий LME USD/тр.у. 2270 2270

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Октомври	 Ноември
Суров петрол NYMEX USD/б 83,42 83,42
Брент ICE USD/б 84,97 84,97
Газьол ICE USD/т 716,25 716,25
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 3,96 3,96
Бензин 95 NYMEX USD/т 750 -
Нафта NYMEX USD/т 750 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Октомври
Пшеница Soft Red CBT USD/т 265,47
Царевица Yellow CBT USD/т 230,96
Ечемик Feed ASX USD/т 232,76
Памук No.2 NYBOT USD/т 2849,65
Какао  NYBOT USD/т 2785,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 4398,15
Соя No.2 ICE USD/т 455,06
Захар White NYSE LIFFE USD/т 726,00

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 30.11.2010. 

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,38211
Бразилски реал BRL 10 8,43030
Канадски долар CAD 1 1,37155
Швейцарски франк CHF 1 1,46449
Китайски ренминби юан CNY 10 2,12124
Чешка крона CZK 100 7,98200
Датска крона DKK 10 2,62242
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,21749
Хонконгски долар HKD 10 1,81762
Хърватска куна HRK 10 2,66753
Унгарски форинт HUF 1000 7,09714
Индонезийска рупия IDR 10000 1,57856
Исландска крона ISK 100 3,18016
Японска йена JPY 1000 
Южнокорейски вон KRW 100 1,73713
Литовски литаc LTL 1000 1,24892
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,75663
Малайзийски рингит MYR 10 1,13213
Норвежка крона NOK 10 4,52037
Новозеландски долар NZD 10 2,39729
Филипинско песо PHP 10 1,05783
Полска злота PLN 100 3,25164
Нова румънска лея RON 10 4,93984
Руска рубла RUB 10 4,54126
Шведска крона SEK 100 4,58093
Сингапурски долар SGD 10 2,10045
Словашка крона SKK 10 1,07961
Тайландски бат THB 100 4,71443
Нова турска лира TRY 10 9,87244
Щатски долар USD 1 1,41103
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,03140

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

2.11.2010	г.

158,34 157,57 156,80 156,41 154,48 154,48   
11,99 11,93 11,88 11,85 11,70 11,70   
84,25 83,85 83,44 83,03 81,80 81,80   
101,94 101,44 100,95 100,45 98,97 98,97   
771,15 767,41 763,66 759,92 748,69 748,69   
178,87 178,02 177,16 176,31 170,35 170,35   
79,67 79,29 78,91 78,53 76,61 76,61   
155,63 154,88 154,13 153,38 149,64 149,64   
313,44 311,94 310,45 308,96 298,51 298,51   
204,77 203,80 202,82 201,85 195,02 195,02   
241,90 240,75 239,60 238,44 230,38 230,38   
83,08 82,68 82,28 81,89 79,12 79,12   
241,04 239,89 238,74 237,59 229,56 229,56   

до	15.00	ч.	на	28.10.2010	г.

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ-Авангард
ДФ ПИБ-Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 07.08.2010 до 16.08.2010
Лимитиран период” от 17.08.2010 до 14.11.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси

ДФ Статус Глобал ETFs
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

Смесен - балансиран 4.7941 4.8181  4.9859 4.7941 4.6982   -6.90% 15.15% -9.49% -23.19% 21.01.2008
фонд в акции 7.0340 7.0692  7.3154 7.0340 6.8933   -0.70% 14.06% -2.46% -11.88% 23.01.2008
Смесен - консервативен 10.1607 10.3131  10.5671 0.0000 0.0000   1.00% 0.10% 1.31% 1.44% 23.09.2009
             
фонд в акции 2.1157    2.1157    -15.11% 28.56% -17.91% -57.34% 12.11.2007
Смесен - балансиран 2.4884    2.4884    -16.35% 25.14% -18.85% -51.20% 12.11.2007

Фонд на паричен пазар 11.3689  11.3632  11.3462 11.3575 11.3575 11.3632 5.78% 0.12% 6.99% 6.36% 06.10.2008
Смесен - балансиран 10.7155  10.6622  10.5556 10.6089  0.0000 -0.44% 3.65% -1.17% 3.18% 06.10.2008
фонд в акции 9.7572  9.7087  9.5631 9.6116  0.0000 -5.56% 8.62% -6.90% -1.43% 06.10.2008
             
Смесен - балансиран 13.0656    12.9362    -3.62% 5.27% -4.52% 5.40% 14.12.2005
фонд в акции 7.5808    7.5057    -10.39% 10.26% -14.61% -5.44% 01.03.2006
фонд в акции 4.3300    4.2871    -26.76% 11.70% -27.19% -17.66% 21.06.2006
фонд в акции 7.6019    7.3805    -6.81% 11.63% -2.79% -10.48% 05.02.2008
фонд в акции 11.2586    10.9307    6.52% 12.48% 9.50% 3.30% 05.02.2008
Фонд на паричен пазар 12.1419    12.1419    7.03% 0.17% 8.50% 8.34% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
Смесен - балансиран 82.5359    82.2470  82.5359  -0.48% 1.46% -1.01% -4.42% 20.11.2006
фонд в акции 47.9791    47.7392  47.9791  -7.55% 2.74% -9.92% -13.17% 20.11.2006
фонд в акции 63.3024    62.9859  63.3024  -8.18% 4.83% -5.73% -11.90% 03.10.2007
             
фонд в акции 95.8549    94.4277    -7.33% 3.30% -9.02% -1.32% 04.01.2007
Смесен - балансиран 77.4415    76.2885    -7.20% 2.43% -8.63% -7.75% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.31852    1.31588    5.48% 0.72% 6.54% 5.75% 01.12.2005
Смесен - балансиран 1.07400    1.06758    -0.49% 4.34% -0.95% 1.40% 01.12.2005
фонд в акции 0.73856    0.72759    -5.51% 8.91% -7.26% -6.47% 01.03.2006
Смесен - консервативен 0.74245    0.73801    1.15% 2.55% 2.08% -10.68% 07.03.2008
Смесен - консервативен 1.05205    1.04890    2.55% 0.40% 3.56% 3.31% 07.05.2009

Смесен - балансиран 97.1329    96.1665    -5.92% 6.36% -7.82% -0.69% 07.12.2005
Смесен - балансиран 102.0270    101.0118    -7.49% 5.19% -9.90% 0.32% 06.03.2006
фонд в акции 81.7046    80.4882    -9.80% 9.52% -11.68% -2.48% 20.06.2005
Фонд на паричен пазар 123.3608    123.3608    7.38% 0.47% 8.16% 7.21% 31.10.2007
 93.8011    93.4263    3.90% 2.27% 1.49% -2.34% 01.02.2008
 107.1975  107.0904  106.7691  107.0904  4.56% 0.67% 5.16% 5.22% 01.07.2009

Смесен - балансиран 4.7780     4.7494     -2.84% 8.09% -4.12%*** 4.79% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.8835  0.8792   0.8770  0.8726     -16.97% 13.77% -17.70%*** -8.96% 01.06.2009
             
Фонд на паричен пазар 10.0200    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
Смесен - балансиран 17.2144     17.0944     -8.10% 6.81% -9.52% N/A 28.09.2004
фонд в акции 10.6230    10.4754     -12.96% 8.92% -14.75% N/A 05.01.2006
             
фонд в акции 1.1792     1.1618     -8.99% 11.68% -7.73% 1.57% 10.05.2004
фонд в акции 0.7492     0.7381    7.38% 17.27% 10.66% -7.17% 04.10.2006
фонд в акции 1.0154     1.0004    15.80% 10.35% 13.12% 0.01% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 131.0790  130.8830  130.6218    3.71% 3.23% 5.07% 6.11% 04.05.2006
Смесен - балансиран 14.0207  14.0207  13.8819    -6.83% 8.21% -7.50% 1.63% 17.12.2004
фонд в акции 0.7285  0.7213  0.7142    -2.78% 15.26% -5.06% -7.20% 04.05.2006
             
Смесен - балансиран 795.3100    789.3601    1.98% 5.59% 5.10% -8.31% 09.05.2008
фонд в акции 712.8828    707.5495    0.55% 6.90% 4.99% -11.61% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.4168    11.4168    5.03% 1.20% 5.04% 2.82% 30.01.2006
Смесен - балансиран 119.2911    119.2911    -0.61% 5.45% -1.78% 2.04% 30.01.2005
фонд в акции 6.6962    6.6962    -4.93% 10.86% -7.13% -8.08% 30.01.2006
фонд в акции 10.1153    10.1153    0.46% 2.32% 0.78% 0.65% 30.01.2009
           
фонд в акции 8.1020    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв
фонд в акции 0.5113  0.5088  0.5063    -2.86% 7.40% -4.47% -20.45% 19.11.2007
Смесен - балансиран 0.7374  0.7348  0.7322    -1.20% 3.26% -1.79% -9.91% 19.11.2007
Смесен - консервативен 1.0017  1.0002  0.9987    3.87% 1.08% 4.38% 0.01% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
Фонд на паричен пазар 1.2726  1.2707 1.2688    5.07% 0.20% 6.17% 5.30% 16.03.2006
фонд в облигаци 1.2943  1.2904 1.2865    5.60% 0.84% 6.64% 5.65% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.8614  0.8580 0.8546    -0.92% 3.29% -2.23% -3.25% 16.03.2006
фонд в акции 0.6253  0.6222 0.6191    -7.33% 5.87% -9.49% -9.73% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.7180  0.7151 0.7122    -5.93% 4.19% -6.64% -11.57% 11.02.2008
Фонд на паричен пазар            19.01.2010
 0.0000  0.0000 0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0382  1.0382 0.9863    N/A N/A N/A N/A 
            
Фонд на паричен пазар 1.1846   1.1846    3.40% 0.12% 4.07% 3.71% 15.11.2005
Смесен - балансиран 1.0318   до 90 дни  над 90 дни  1.73% 3.45% 3.20% 0.42% 12.09.2005
    1.0164  1.0267      

Смесен - балансиран 7.5442   7.5442    -8.16% 10.01% -6.44% -5.84% 01.03.2006
фонд в акции 6.5563   6.5563    -6.48% 9.60% -5.89% -8.63% 01.03.2006
фонд в акции 2.9250   2.9250    4.30% 15.59% 8.93% -29.04% 05.04.2007
фонд в акции 10.5113   10.5113    0.79% 1.83% 1.76% 2.67% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7879 0.7841 0.7821 0.7763 0.7763 0.7802  0.7608 6.99% 12.12% 4.27% -5.53% 22.05.2006
фонд в акции 0.4353 0.4332 0.7821 0.4289 0.4289 0.4310  0.4203 4.36% 15.56% 1.51% -21.43% 02.05.2007
  за поръчки до 250 000 евро    за поръчки над 250 000 евро  Цена        
фонд в акции 107.8884  106.5630  105.7677    N/A N/A N/A N/A 03.05.2010

фонд в облигаци 322.3645    321.3989    3.14% 0.41% 4.00% 7.01% 17.11.2003
 13.4960    13.2301    2.51% 2.61% 3.33% 6.04% 27.12.2005
Смесен - балансиран 12.2405    11.8805    -0.26% 5.65% -0.09% 3.83% 27.12.2005
фонд в акции 8.6269    8.3731    -1.91% 11.65% -2.37% -3.24% 07.09.2005
Смесен - балансиран 20.9018    20.9018    3.07% 4.29% 3.78% 1.45% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.6224    6.5893    -2.14% 5.10% -4.04% -11.34% 01.06.2007
Смесен - балансиран 8.0148    7.9747    -1.57% 5.00% -2.77% -6.26% 01.06.2007
фонд в облигаци 11.7815    11.7521    8.35% 2.98% 9.51% 5.23% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1834    1.1598    -3.27% 5.11% -3.06% 4.16% 18.09.2006
Смесен - балансиран 1.0597    1.0491    0.60% 3.77% 2.49% 2.45% 10.06.2008

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРО	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,39126 -0,00367
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,25036 0,05806
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,38358 0,00312
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,42128 0,00051
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,09048 0,00110
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,98396 0,00098
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62341 0,00039
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,24731 0,01182
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,80055 0,00060
ХъРВАТСКА КУНА HRK 10 2,66346 0,00029
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 7,19055 -0,03320
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,56497 0,00171
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,14827 0,00233
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK   0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,72062 -0,00745
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,25738 0,00344
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75585 0,00000
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,13604 0,00169
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,52393 0,00283
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,38283 -0,00146
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,08099 0,00364
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,28866 0,02061
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,97325 0,02779
НОВА РУМъНСКА ЛЕЯ RON 10 4,55077 -0,01040
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,52859 -0,00346
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,09763 -0,00022
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,08362 0,00048
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,69091 0,00898
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,89392 0,03093
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,39563 0,00040
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,02038 0,01317
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1891,10000 -9,59000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 4.11.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 4.11.2010 г.

ПРЕХВъРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВъРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	3/11/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,233698 € 1,258372 € 1,227530
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,905173 € 0,923276 € 0,900647

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,862197 € 0,879441 € 0,857886

Цените са валидни за поръчки, подадени на 28/10/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	4/11/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,144404 лв. 1,144404 лв. 1,144404 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 4/11/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	3.11.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 	1.0318	лв. 1.0164	лв.	 1.0267	лв.		 1,73	% 3,20	%

Сентинел	-	Рапид 1,1846	лв. 	1,1846	лв. 	3,40	% 4,07	%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	2	ноември	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

Piraeus	Funds Цени за дата 2.11.2010

	 Тип Валута Емисионна 
стойност

Цена на  обр. 
изкупуване

АКЦИИ НА МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 6,9518 6,6982

АКЦИИ НА ДИНАМИЧНО РАЗВИВАЩИ 
СЕ МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 0,6022 0,5802

МЕСТЕН БАЛАНСИРАН ФОНД Балансиран EUR 2,4908 2,4417

УНИВЕРСАЛЕН ФОНД - “РАСТЕж”  
– Фонд от фондове Високодоходен EUR 9,4484 9,0815

УНИВЕРСАЛЕН БАЛАНСИРАН ФОНД 
– Фонд от фондове Балансиран EUR 10,1119 9,8153

УНИВЕРСАЛЕН КОНСЕРВАТИВЕН 
ФОНД – Фонд от фондове Консервативен EUR 10,3537 10,1497

Местните фондове на Пиреос Асет Мениджмънт инвестират във фин. инструменти търгувани 
на гръцкия капиталов пазар.Фондовете от типа “Фонд от фондове” са с инвестиционна насоче-
ност изцяло към международните капиталови пазари. С Условията за дистрибуция можете да 
се запознаете, в клоновете на Банка Пиреос България АД, на адрес:www.piraeusbank.bg или на  
24 - часовия телефон за клиенти 0 700 12 002 (на цената на един градски разговор за цялата стра-
на).

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска
Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,39 1,39 1,4 1,39
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,87 0,87 0,87 0,87
ЯПОНСКА йЕНА JPY 111,98 112,01 113,25 111,84
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,38 1,38 1,38 1,37
НОРВЕжКА КРОНА NOK 8,15 8,16 8,19 8,13
ШВЕДСКА КРОНА SEK 9,29 9,3 9,32 9,25
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,41 1,41 1,43 1,41
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1,41 1,41 1,42 1,4
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 270,45 270,75 272,74 270,26
ЧЕШКА КРОНА CZK 24,5 24,53 24,71 24,51
РУСКА РУБЛА RUB 42,79 42,83 43,18 42,75
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 3,97 3,97 3,98 3,96

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 3.11.2010 г.

N/A 13.4761 12.2225 8.6142
323.0083 N/A 12.1805 8.5846
324.6177 13.3631 N/A 8.5423
324.6177 13.3631 12.1205 N/A
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Петролът не спира да 
привлича инвеститорите

Цената на петрола достиг-
на най-високото си ниво 
за последните шест месеца 
в сряда и остана съвсем 
близо до следващата си цел 
от 85 USD/б. Най-голямо 
влияние върху поскъпва-
нето на суровината оказа 
изненадващата новина, че 
петролните запаси в САЩ 
през миналата седмица са 
намалели. 

По предварителни данни 
на Американския петро-
лен институт запасите от 
суров петрол в САЩ са 
намалели с 4.1 млн. барела. 
Толкова рязък спад само в 
рамките на една седмица не 
е имало от юли. Официал-
ният доклад на Министер-
ството на енергетиката ще 
бъде публикуван днес.  

На борсата 
в Ню Йорк 

цената на суровия 
петрол с доставка 
през декември 
достигна 84.59 
USD/б, което е 
поскъпване от 
0.82%

Георги Георгиев 
georgi.georgiev@pari.bg

На 
последната 
борсова 

сесия суровината 
успя да добави  
135 USD от 
стойността 
си. Слабият  
инвеститорски 
интерес беше 
главната  
причина за 
поевтиняването

Цената на 
златото 
отбеляза 

понижение и по 
време на вче-
рашната сесия в 
Лондон достигна 
1333.1 USD/тр. у. 
Голям удар по 
цената нанесе 
доларът, който 
спечели 0.25% 
срещу еврото

По време 
на бор-
совата 

сесия в сряда 
измерителят 
загуби 50 пунк-
та от стойността 
си. Причина за 
загубите станаха 
слабите финансо-
ви резултати на 
някои компании в 
индекса

индекс на деня

0.7
▶ процента се понижи 
германският индекс 
DAX и достигна 6607.41 
пункта

Стока на деня

2.28
▶ процента загуби 
кафето на борсата в 
Ню Йорк и достигна 
4276 USD/т

Очаква се той да внесе 
повече яснота дали това 
е някаква тендеция, или е 
еднократно явление. 

С не по-малко значение 
за цената на петрола е и 
решението на Фед за това 
колко точно ще бъде сума-
та, използвана за изкупува-
нето на държавни облига-
ции. Двудневната среща 
приключи късно вчера и 
резултатите от нея ще бъдат 
обявени днес. „Новините 
от Фед за увеличаването 
на ликвидността ще бъдат 
основният движещ фактор 
за петролния пазар”, комен-
тират чужди анализатори 
пред Bloomberg. „Всички 
са насочили вниманието си 
към това събитие”, катего-
рични са те.

Допълнително помощ 
на черното злато оказа и 
слабият долар, който на 
последната сесия загуби 
0.16% срещу еврото. Вче-
ра той се котираше за 1.40 
EUR/USD. От 27 август 
насам, когато председате-
лят на Фед Бен Бернанке 
за пръв път обяви, че цен-
тралната банка е готова 
отново да се намеси на 
пазара, доларът е поевти-
нял с 9.2%.

На борсата в Ню Йорк 
цената на суровия петрол 
с доставка през декември 
достигна 84.59 USD/б, ко-
ето е поскъпване от 0.82%. 
Сортът Брент за същия 
период поскъпна с 0.94% и 
търговията му се движеше 
около 86.21 USD/б. 

▶ Намалелите запаси и слабият долар бяха сред основните причини за поскъпването на петрола сНимки bloomberg

Азия остана в очакване на решението на Фед

Основният ин-
декс в Хонконг 

- Hang Seng, напред-
на с 2% до 24 144.67 
пункта

Георги Георгиев 
georgi.georgiev@pari.bg

▶ Голямото търсене от страна на Китай ще е  
в основата на ръста при глобалното потребление

Борсовите индекси в 
Азия останаха раздвое-
ни и в очакване на край-
ното решение на Фед за 
размера на ликвидност-
та, която ще бъде налята 
в икономиката. 
Днес регионалният 
индекс MSCI Asia Pacific 
напредна с 0.6% до 
473.60 пункта. Това е 
най-високото ниво на 
индекса от 6 юни 2008 г. 
насам. Борсата в Токио 
остана затворена, тъй 
като в страната е почи-
вен ден.

Основният индекс в 
Хонконг - Hang Seng, 
напредна с 2% до 24 
144.67 пункта, след като 
американската банка 

Търсенето на 
памук продължава 
да е високо
Цената на памука счупи 
поредния си личен ре-
корд, водена от голямото 
търсене от страна на фа-
бриките и свитите запаси 
от суровината.
По данни на международ-
ния консултативен коми-
тет по памука складовите 
наличности са паднали с 
25% през сезон 2009-2010 
до 8.9 млн. т. Това количе-
ство е рекордно ниско за 
последните седем сезона. 

Голямото търсене от 
страна на текстилната ин-
дустрия през 2011 г. дава 
повод на анализаторите 
да смятат, че стойността 
на суровината ще продъл-
жава да се покачва през 
следващата година.
Сред основните фактори 
за постоянния ръст на 
цената през изминалите 
няколко месеца бяха на-
водненията в Пакистан и 
студеното време в Китай, 
което увреди посевите. В 
допълнение на това дойде 

На борсата 
в Ню Йорк 

цената на памука 
с доставка през 
декември се повиши 
с 0.2% до 2976 
USD/т

Goldman Sachs кори-
гира очакванията си за 
нивото на индекса през 
следващите 12 месеца. 
Според анализаторите 
на финансовата инсти-
туция новата цел на 
инвеститора след една 
година ще бъде 29 000 
пункта.

Причината за прогно-
зата са очаквания, че 
борсата в страната ще 
усети благоприятно вли-
яние от допълнителната 
ликвидност, предоставе-
на в САЩ. Освен това се 
очаква фондовата борса 
да бъде повлияна пози-
тивно и от ръста, който 
се очаква в Китай.

Deutsche Bank пък 
повиши прогнозата 
си за основния индекс 
в Южна Корея Kospi до 
2350 пункта - ниво, кое-
то ще бъде достигнато в 
края на 2011 г. В резул-
тат на това показателят 
напредна с 0.9% до 1936 
пункта.
В Китай CSI 300 отс-
тъпи с 1.25% до 3420 
пункта, докато в Тайван 
Taiex отстъпи с 0.6%. 

и новината, че Индия ще 
ограничи износа на памук, 
за да успее да покрие 
вътрешното търсене.

На борсата в Ню Йорк 
цената на памука с 
доставка през декември 
се повиши с 0.2% до 
2976 USD/т. Прогнозите 
на ICAC Price Model за 
търговията с памук през 
този сезон са за средна 
цена от 2030 USD/т, която 
е с 18% по-висока спрямо 
предходния. 

Георги Георгиев 
georgi.georgiev@pari.bg

Злато
USD/тр.у.
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Страната ни е 
подобрила условията 
за правене на бизнес 
в две направления, 
се казва в доклад на  
Световната банка
Правителствата от Източна 
Европа и Централна Азия са 
били най-активни в рефор-
мирането на регулаторните 
си бизнес рамки в периода 
2009-2010 г. Всъщност стра-
ните от региона са действали 
в тази посока най-бързо и 
интензивно от 2004 г. насам. 
Това се казва в осмия поре-
ден доклад на Световната 
банка Doing Business. 21 от 
общо 25-те държави са въве-
ли нови мерки за подобрява-
не на условията за правене на 
бизнес. България запазва ми-
налогодишната си позиция и 
е класирана на 51-во място от 
общо 182 страни.

на родна почва
На фона на Литва, която е 

провела най-голям брой ре-
форми (общо 5) по ключови-
те категории на Световната 
банка (виж карето), Бълга-
рия също се е представила 
добре. Двете области, в ко-
ито страната ни е подобрила 
представянето си, са данъч-
ното облагане и разходите 
по стартиране на бизнес. 
Правителството е намалило 
капитала за регистрацията 
на фирма от 5000 на 2 лв. и 
е намалило с 2% осигуров-
ките, които работодателите 
плащат през 2010 г. 

От догодина обаче каби-
нетът реши осигуровките да 
бъдат увеличени с 1.8%. Така 
че най-вероятно следващата 
година страната ни може  да 
се окаже по-надолу в класа-
цията. Представянето на Бъл-
гария обаче все още е доста 
под реформаторския дух на 
Румъния. Дунавската ни съ-
седка е предприела промени 
в законодателството, свърза-
но с обявяването на фирмите 
във фалит, улеснила е издава-

България изостава от реформаторския 
дух на съседна Румъния

ОБЩИНА   СТАРА ЗАГОРА
6000 СТАРА ЗАГОРА, бул.Цар Симеон Велики 107,

 тел.042/614614, факс 042/601103

З А П О В Е Д
N РД-25-3008/02.11.2010 г.

На основание чл. 44, ал. 2 и чл. 127, ал. 1 от Закона за местното самоупра-
вление и местната администрация и на основание чл.121, ал. 1 и чл. 127, ал. 
1 от Закона за устройство на територията

Н А Р Е Ж Д А М :
Да се проведе обществено обсъждане на ПРОЕКТ ЗА ОБЩ УСТРОЙСТВЕН 

ПЛАН НА ГРАД СТАРА ЗАГОРА
 Проектът за ОУП на град Стара Загора и придружаващите го схеми да се 

експонират в сградата на общинската администрация – гр. Стара Загора, 
бул. „Цар Симеон Велики” № 107 от 01.11.2010г. до 15.11.2010г.

Всички граждани и юридически лица могат да дадат своите писмени 
становища и предложения в срок от 05.11.2010 г. до 15.11.2010 г.

На 15.11.2010г. от 15.00 до 18.00ч. в зала „П. Р. Славейков”, гр. Стара Загора 
да се проведе докладване и обсъждане на предварителният проект за ОУП 
на град Стара Загора с представители на общинската администрация и 
проектантския колектив. При провеждане на общественото обсъждане 
да се в води писмен протокол, който да се приложи към документацията 
за експертния съвет.

Настоящата заповед да се връчи на Главния архитект на община 
Стара Загора за изпълнение. Всички постъпили становища , предложе-
ния и мнения  от проведеното обществено обсъждане да се внесат за 
разглеждане в ОЕСУТ.

Настоящата заповед да се оповести в един национален всекидневник 
и поне в една местна медия и на официалния уеб-сайт на община Стара 
Загора.

Контрол по изпълнение на настоящата заповед възлагам на проф. Динев 
– зам. кмет на община Стара Загора.

КМЕТ НА ОБЩИНА СТАРА ЗАГОРА:  
/ ПРОФ. СВЕТЛИН ТАНЧЕВ /

СПЕЦИАЛИЗИРАН НАУЧЕН СЪВЕТ ПО ХИРУРГИЧЕСКИ БОЛЕСТИ
ПРИ ВИСШАТА АТЕСТАЦИОННА КОМИСИЯ

СЪОБЩЕНИЕ

на 19.11.2010г. от 12:30ч. в аудитория „Проф. Я. Добрев” 
на Катедрата по хирургически болести „Проф. А. Станишев” 

(ІІ-ра хирургия)  на МУ – София на ще се състои публична защита на 
дисертационен труд на

Д-р Михаил Владимиров Радионов
на тема: „ Протезиране на слабинни херниални дефекти със 

синтетични мрежи – 
възможности за диференциран и индивидуален подход” 

Научен ръководител Проф. Д-р Т. Пожарлиев, д. м. н.
Официални рецензенти:  Проф. Д-р Н. Яръмов, д. м. н.

Проф. Д-р Ш. Таджер, д. м. н.
Материалите по защитата се намират на разположение на 
заинтересуваните в секретариата на СНС по Хирургически 

заболявания – ул. „Св. Г. Софийски” № 1 (в І-ва Хирургия на МУ – София)

СЪОБЩЕНИЕ

Съветът на директорите на УД “Капман Асет Мениджмънт” АД, 
на основание чл.191, ал.4 от ЗППЦК, уведомява всички заинтересовани 
лица, че е представил в “Комисия за Финансов Надзор” и на“Българска 
Фондова Борса-София” АД, финансовите отчети за трето тримесечие 
на 2010г. на управляваните от него взаимни фондове – инвестиционно 
дружество “Капман Капитал” , договорен фонд “Капман Макс” и догово-
рен фонд „Капман Фикс”.

Отчетите са на разположение на желаещите да се запознаят с тях 
в седалището на управляващото дружество на адрес: гр.София, 1301, 
ул. Три Уши № 8. ет.6, всеки работен ден от 9.30 до 16.30 ч., както и на 
интернет страница - www.capman.bg.

Класация
Минало, 
настояще, 
бъдеще    

Световната банка 
и Международната 
финансова корпорация 
анализират регулации-
те за правене на бизнес 

▶

в общо 183 страни. Докла-
дът Doing Business излиза 
от 2003 г. и подрежда 
държавите според броя 
и ефективността на 
проведените реформи 
в 9 категории. А именно 
- започване на бизнес, из-
даване на разрешително 
за строителство, реги-
стриране на недвижимо 

имущество, получаване 
на кредит, защита на ин-
веститорите, плащане 
на данъци, международ-
на търговия, налагане 
на договорни права и 
задължения и затваряне 
на бизнес. 

Преди да поеме поста 
финансов министър, 
Симеон Дянков се е зани-

▶

мавал именно с изготвя-
нето на Doing Business на 
Световната банка.

През последната година 
Световната банка рабо-
ти по въвеждането на 
два нови индекса - налич-
ност и надеждност на 
националната електри-
ческа мрежа и състояние 
на трудовия пазар. 

▶

В първата петица 
попадат още Хонконг, 
Нова Зеландия, 
Великобритания и 
САЩ според доклада 
Doing Business
На фона на увеличаващата 
се световна безработица 
(212 млн. души) кризисните 
2009 и 2010 се очертаха ка-
то реформаторски години. 
Това показва последното 
проучване на Световната 
банка Doing Business 2011. 
За месеците между юни 
2009 и май 2010 г. прави-
телствата на 117 страни са 
завършили общо 216 ре-
гулаторни реформи. Което 
значи, че за да отключат 
силата на предприемаче-
ския сектор, повечето дър-
жави са провели поне една 
реформа. Източна Европа 
и Централна Азия водят 
по този показател - 84% от 
страните са се коригирали. 
Следват ги Източна Азия 
и Тихоокеанският регион 
(75%), богатите членки на 

ОИСР (67%), Южна Азия 
(63%), Близкият изток и Се-
верна Африка (61%), Суб-
сахарският регион (59%) и 
Латинска Америка и Кари-
бите (47%). 

най-най
Първата петица в класа-
цията къде е най-доброто 
място за правене на бизнес 
остава непроменена. Наче-
ло е Сингапур, следван от 
Хонконг, Нова Зеландия, 
Великобритания и САЩ. 
Най-отгоре в класацията 
традиционно се подреждат 
страните с развита предпри-
емаческа дейност или бога-
тите членки на ОИСР, като 
усилията им да подобрят 
родния бизнес климат не са 
спрели и тази година. 18 от 
25-те топдържави са напра-
вили развиването на бизнес 
дори по-лесно спрямо 2009 
г., отчита докладът. 

добри практики
Обикновено страните, 
представящи се най-добре 
по показателите за лесно 

В Сингапур правенето на бизнес 
отново е най-лесно

правене на бизнес, имат 
силни инициативи за въ-
веждане или развитие на 
електронно правителство. 
Освен това тези иконо-
мики използват контрол-
ни системи за насочване 
на ресурсите там, където 
са най-нужни. Например 
Германия и Сингапур са 
две от всички 85 страни, 
разработили бърза проце-
дура за кандидатстване по 
строителството на малки 
търговски сгради. Друга 
характерна мярка е изчис-
ляването на заплащането на 
базата на личните заслуги 
и представяне. По този на-
чин се поощрява поемането 
на лична отговорност сред 
държавните служители и 
най-вече в съдебната сис-
тема, обяснява докладът. 
Такава е практиката в Ав-
стралия, Сингапур, САЩ и 
Малайзия. 

Отличниците
Всяка година Световната 
банка отличава 10 държави, 
които са постигнали най-

много резултати за нама-
ляването на регулациите. 
Лидерското място в насто-
ящия доклад зае Казахстан, 
реформирал три от 9-те 
области за правене на биз-
нес. Страната е намалила 
изискванията за стартиране 
на бизнес, включително 
размера на началния ка-
питал, който вече е съвсем 
символичен (0.7 USD). В 
категориите “Започване 
на бизнес” и “Междуна-
родна търговия” начело е 
Перу. Върху издаването на 
разрешително за строител-
ство най-много е работила 
Конго, а Самоа се е отли-
чила при регистрирането 
на недвижимо имущество. 
В категория “Получаване 
на кредит” първа е Гана, в 
“Защита на инвеститорите” 
- африканската минидържа-
ва Свазиленд, в “Плащане 
на данъци” - Тунис, в “На-
лагане на договорни права 
и задължения” - Малави, 
и в “Затваряне на бизнес” 
- Чехия.

Марина Узунова

▶ Свобода на 
правене на бизнес 
в Източна Европа 
и Централна 
Азия

Източник: Doing Business, Световна банка

ПОЗИЦИЯ ПРЕДИШНА ДЪРЖАВА

  ПОЗИЦИЯ

12 13 ГРУЗИЯ

17 17 ЕСТОНИЯ

23 26 ЛИТВА

24 27 ЛАТВИЯ

37 35 КИПъР

38 36 МАКЕДОНИЯ

48 44 АРМЕНИЯ

51 51 БЪЛГАРИЯ

56 54 РУМъНИЯ

65 60 ТУРЦИЯ

66 65 ЧЕРНА ГОРА

68 64 БЕЛАРУС

84 89 ХъРВАТИЯ

89 90 СъРБИЯ

90 87 МОЛДОВА

110 110 БОСНА И

  ХЕРЦЕГОВИНА

119 118 КОСОВО

123 116 РУСИЯ

145 147 УКРАЙНА

нето на разрешителните за 
строителство и е ревизирала 
данъчното облагане. 

Реформи
Най-отличителни са проме-
ните в националните зако-
нодателства, контролиращи 
процеса по обявяване на 
фирмите в несъстоятелност. 
Това е било благотворно за 
навременното и правилно 
пренасочване на активите от 
една стопанска дейност към 
друга, а не “замразяването” 

им насред съдебни проце-
дури, се посочва в доклада. 
Друга популярна мярка е би-
ла насърчаването на малките 
предприемчиви фирми чрез 
по-ниски разходи за старти-
ране и данъчно обслужване 
на бизнеса. 

Причини
Едно от обясненията за ак-
тивните реформи, особено в 
Източна Европа, са усилията 
на правителствата за съо-
бразяване с изискванията 

на Европейския съюз. От 
друга страна, източноевро-
пейските страни бяха едни 
от най-силно засегнатите 
от настъпилата през 2007 г. 
финансова криза, обясняват 
анализаторите на Световна-
та банка. Затова е естестве-
но, че те бързо се насочиха 
към подобряване на бизнес 
климата за малките и сред-
ните предприятия, тъй като 
тези предприятия са над 
80% от икономиките им. 

Марина Узунова



Премълчаните истини за 
парите в здравеопазването
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Има риск, ако се изхарчи резервът на здравната каса, 
бюджетният дефицит автоматично да надмине 6%

Преди около месец 
Българският лекарски 
съюз (БЛС), лобистка 
организация на лекар-
ското съсловие, за мал-
ко да успее да накара 
министър-председателя 
Бойко Борисов да налее 
в бездънната яма на 
здравеопазването съби-
рания близо 4 години 
резерв на НЗОК. Ако се 
изпълнят исканията на 
БЛС, с около 800 млн. 
лв. ще бъде увеличен 
бюджетът за здравео-
пазване - с близо 30% 
спрямо 2010 г.  

Всъщност към днешна 
дата не се знае дали 
щенията на БЛС няма 
да станат реалност. И да 
доведат до поредното 
прахосване на пари съ-
брани от хората, които 
коректно плащат 8% 
данък върху заплатата 
си, за благозвучност 
наречен “здравна осигу-
ровка”. 

За последните 10 го-
дини парите за здраве-
опазване са увеличени 
в номинално израже-
ние близо 3 пъти. А с 
отчитане на инфлацията 
над 60% е реалният 
ръст на разходите за 
този период. Особено 
сериозен е ръстът на 
разходите за болници 
след 2006 г. От интернет 
страницата на НЗОК 
става ясно, че през 2006 
г. средномесечно НЗОК 
е плащала 62 млн. лв. на 
болниците. 

През 2009 г. вече - 96.2 
млн. лв., или 60% 
повече при натрупана 
инфлация за периода от 
само 17%. Разбира се, 
стотици милиони левове 
се плащат и на ръка от 
хората при посещенията 
им по болници и по-
ликлиники. Представи-

телните проучвания на 
общественото мнение за 
качеството на здраве-
опазването в България 
обаче не показват ръст 
в качеството на услуги-
те, съизмерим с ръста 
на парите, давани за 
здравеопазване. Поради 
факта, че част от парите 
изтичат в нереформира-
ната система.

Особено гласовит в 
искането за сериозно 
увеличение на разходи-
те за здравеопазване е 
главният лобист на БЛС 
- председателят д-р Рай-
чинов. Според него, ако 
не се дадат още поне 
500 млн. лв. за здраве-
опазване, през 2011 г. 
ще настане едва ли не 
апокалипсис в здрав-
ната система. Защото 
според него проблеми-
те в здравеопазването 
идвали от липсата на 
финансиране. 

Само че защо нищо не 
казва д-р Райчинов за 
следните факти:

1Че за само за по-
следните 4 години 
(2006-2009) хоспи-
тализациите са се 

увеличили от 1.3 млн. на 
2.08 млн. - 60% ръст. Дали 
този ръст не се дължи 
на факта, че сегашната 
система в здравеопаз-
ването стимулира да се 
хоспитализират хора, 
без да има нужда, или да 
стоят хоспитализирани-
те по-дълго от нужното, 
за да се получи по-голяма 
сума от НЗОК?

2Че ако се изхар-
чи резервът на 
здравната каса, 
това автоматич-

но означава допълните-
лен дефицит в държав-
ния бюджет, който ще 
надмине 6% и ще доведе 
до финансови санкции 
от ЕС, увеличаване 
на риска на страната 
и оттам на лихвите 
по заемите за всички; 
по-малко инвестиции, 
по-голяма безработица, 
по-нисък икономически 
растеж.

3Че по смисъла на 
решението за 
увеличаване на 
здравната вноска 

с  2%, наложено от БСП 
през 2007 г. и подкрепено 
от БЛС и синдикатите 
тогава, тези 2% тряб-
ваше да се използват 
само за стартиране на 
реформата и по-точно за 
създаване на втори стълб 
с индивидуални здравни 
сметки. И това, че пре-
дишното правителство 
не стартира реформата, 
не дава основание на ГЕРБ 
и те да не я стартират 
и да изхарчат резерва 
на НЗОК под натиска на 
лобисти и синдикалисти.

4Че ако се изхарчи 
за година-две на-
трупаният резерв 
на здравната 

каса и спаднат отново 
приходите от здравни 
осигуровки (поради нова 
криза например), няма да 
има никакъв буфер. Или 
може би при следваща 
икономическа криза БЛС 
ще предложи намаляване 

на разходите за здравео-
пазване?  Или д-р Райчи-
нов си мисли, че сега сме 
в последната икономиче-
ска криза в световната 
история?

5 Че е публична 
тайна, че се 
издават хиляди 
болнични на 

здрави хора, например 
за да имат дълъг уикенд 
или да отидат на гости 
при мама или баба на 
село.

6 Че в България 
има повече бол-
ници от страни 
като Дания, 

Холандия, Швеция и че 
трябва да се съкрати 
значително броят на 
болниците. 
 

7   Че в България се 
продават лекар-
ства, по-скъпи от 
тези в Западна 

Европа. И дали някои 
хора с медицинско обра-
зование нямат вина за 
това.

8 Че всяка болница 
иска да купи скъпо 
оборудване, което 
често използва 

няколко пъти на месец, 
само и само да може да по-
лучава пари по определена 
клинична пътека.

9  Че част от лека-
рите са виновни 
за това, че през 
последните 8 

години инвалидите в 
България са се удвоили, 
като че сме след война. А 
фалшивата инвалидиза-
ция източва и бюджета 
на НОИ, и бюджета на 
НЗОК. Между другото, за 
епидемията от инвалиди 
вина носят и НОИ, чиито 
служители участват в т. 
нар. ТЕЛК комисии. 

Преди да искат повече 
пари от данъците на хо-
рата за здравеопазване, от 
БЛС трябва да предложат 
мерки за запушване на те-
човете в здравната система. 
И да изпълнят тази част 
от мерките, която засяга 
лекарското съсловие.

Стотици 
милиони 
левове 

се плащат и на 
ръка от хората 
при посещенията 
им по болници и 
поликлиники

Владимир Каролев, 
консултант и общински  
съветник от НДСВ

Близо 3 пъти са се увеличили парите за здравеопазване в България за последните 10 години▶
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Държавен фонд “Земеде-
лие” (ДФЗ) е загубил шест 
дела срещу бенефициенти, 
одобрени за субсидии от 
еврофондовете. Съдът е 
задължил фонда да из-
плати на ищците около 
1.4 млн. лв. Това показва 
справка, предоставена от 
ДФЗ (виж карето). Делата 
са свързани предимно с не-
признати от фонда разходи 
за закупуване на машини 
по предприсъединител-
ната програма САПАРД. 
Към момента съдебните 
спорове, които се водят 
срещу или от самия фонд, 
са около 500. Основни-
ят проблем е, че се бавят 
средно с около 3-4 години. 
Повечето са заради про-
блеми с директните пла-
щания на площ, на второ 
място са тези по САПАРД 
и на трето по Програмата 
за развитие на селските 
райони (ПРСР). 

Съд и присъда
По шестте дела с влязло в 
сила решение бенефициен-
тите успяват да докажат, че 
машините им не са стари, 
че са купени на изгодни 
цени и че разходите им все 
пак са били допустими. Ре-
зултатът е, че експертният 
капацитет на държавни-

те органи е поставен под 
въпрос, а редица други 
бенефициенти получават 
стимул да оспорват ре-
шенията на одиторите на 
фонда и да настояват за 
признаване на разходите 
им. Към момента делата, 
свързани с Програмата за 
развитие на селските ра-
йони, са сравнително мал-
ко, но и те се увеличават, 
констатират от фонд “Зе-
меделие”. Там основният 
проблем не е оспорването 
на непризнати разходи, а 
отказът от финансиране 
поради липса на пари по 
програмата. Най-много са 
делата по Мярка 121, чрез 
която се финансира заку-
пуването на земеделска 
техника. Заради силния 
интерес към нея голяма 
част от земеделските про-
изводители с добри проек-
ти останаха без субсидии. 
Междувременно обаче те 
са били принудени да фи-
нансират проекта си със 
заеми и вече са в доста 
трудно финансово положе-
ние. Очаква се до края на 
годината Еврокомисията 
да излезе с решение да-
ли може да се пренасочат  
50 млн. лв. от неатрак-
тивните мерки към Мярка 
121, така че земеделците 

Шест фирми са осъдили фонд 
“Земеделие” за 1.4 млн. лв. 

Промяна 
По-дълъг срок  
за две процедури  
по ОПАК 
Срокът за кандидат-
стване по две от про-
цедурите на Оператив-
на програма “Админи-
стративен капацитет” 
се удължава с месец, 
съобщиха от Минис-

терството на финан-
сите. Става въпрос за 
процедурите, свърза-
ни с трансгранично 
сътрудничество, под-
приоритети 1.6 и 2.5. 
Срокът за подаване 
на проекти се удъл-
жава от 12 ноември 
до 15 декември, а до 
3 декември бенефи-
циентите ще могат да 
подават въпроси към 

експертите от Управля-
ващия орган. Промяна-
та е свързана с големия 
интерес и множеството 
постъпили по време на 
информационните дни 
въпроси и предложе-
ния от заинтересовани-
те страни, както и по 
препоръка на Европей-
ската комисия, обяс-
няват от финансовото 
ведомство. 

европари

Преобладават съдебните спорове, свързани с директните плащания на площ 
Визита
Найденов моли 
прокурора 
за повече бързина 
при делата    

Делата по програ-
ма САПАРД трябва 
да бъдат разгледани 
и приключени въз-
можно най-бързо. За 
това са помолили по 
време на лична среща 
с градския прокурор 
на София Николай 
Кокинов във вторник 
министърът на земе-
делието и храните 
Мирослав Найденов 
и изпълнителният 
директор на Държа-
вен фонд “Земеделие”.

В момента в книга-
та на длъжниците по 
САПАРД са вписани 

▶

▶

268 проекта, като за 
190 от тях се водят 
дела за нередности на 
стойност 230 млн. лв. 

Ако съдебните споро-
ве не бъдат разгледани 
навреме или ДФЗ загуби 
делата, България ще 
трябва да върне тези 
пари на Брюксел. 

Нередностите в 
резултат на изпъл-
нението на контрол-
ните процедури по 
програмата САПАРД 
за целия период до 30 
септември 2010 г. са 
565, от които реги-
стрираните случаи на 
нередности и измами 
с финансови последици 
са 386. 

Без финансови после-
дици са 179, тъй като 
нередностите са 
открити преди пла-
щане.

▶

▶

▶

Темида
Казуси  
и резултати  
1 ДФ “Земеделие” не е 

изплатил на бенефи-
циента първоначално 
одобрената субсидия от 
20 хил. лв. по програма 
САПАРД, тъй като са 
установени недопустими 
за финансиране разходи. 
Съдът решава, че фон-
дът всъщност трябва да 
изплати сумата. 

2 Фондът не изплаща на 
бенефициента първо-

начално одобрената фи-
нансова помощ от 105 хил. 
лв. по програма САПАРД. 
Причината е, че са устано-

вени недопустими разходи 
за закупуване на машини, 
за които не са приложени 
сертификати за произход 
и има разминавания при 
монтажа на някои от тях. 
Съдът решава делото в 
полза на бенефициента. 

3ДФ “Земеделие” не е 
изплатил субсидии за 

закупени машини, тъй 
като е поискано възста-
новяване на средства 
по продажна, а не по 
митническа стойност. 
Установено е и че една 
от машините е стара. 
Експертизата по делото 
доказва, че цените, по 
които бенефициентът 
е придобил активите, са 
в рамките на средните 

пазарни цени за България, 
както и че машината, за 
която е отказано финан-
сиране, е придобита като 
нова. Фондът е задължен 
да плати 269 хил. лв. 

4Фондът не е изплатил 
първоначално одобре-

ната финансова помощ, 
тъй като са установени 
недопустими разходи за 
изготвяне на бизнес плана 
по проекта. Впоследствие 
съдът решава, че сумата 
от 2125 лв. трябва да бъде 
изплатена на бенефици-
ента. 

5Бенефициентът 
обжалва отказа на 

изпълнителния директор 
на ДФ “Земеделие” да бъде 

изплатена сумата 900 хил. 
лв. за закупуване на маши-
на за затваряне на бурка-
ни. Експертите казват, 
че машината е “видимо 
стара” и “не съответ-
ства на публикуваната в 
интернет страницата на 
фирмата производител”. 
Тези доводи обаче са оборе-
ни в съда. 

6Фондът не признава 
разходите за 4 костил-

ковадачни машини, тъй 
като се установява, че 
са стари. Експертизата 
по делото установява, 
че машините, за които е 
отказано финансиране, са 
придобити като нови и су-
мата от 80 хил. лв. трябва 
да бъде изплатена.

все пак да получат суб-
сидиите, за които имат 
одобрение, коментират от 
ДФЗ.

Преобладаващият дял са 
казусите, свързани с ди-
ректни плащания на площ, 
като тук проблемът е, че 
има свръхдеклариране на 
площи от бенефициентите. 
Те обясняват, че има раз-
минаване в данните, а дър-
жавните експерти казват, 
че разликата е по-скоро 

опит за злоупотреба.
От фонда също завеждат 

дела срещу бенефициенти-
те. Обикновено причините 
са, че при извършването на 
проверки от прокуратурата 
или от органите на досъдеб-
ното производство са били 
предоставяни документи с 
невярно съдържание.

Спорове с години
И бенефициентите, и фон-
дът обаче са съгласни, че 

делата им се проточват 
прекалено дълго. Средно 
те продължават около 3-4 
години, казват от Държавен 
фонд “Земеделие”. Между-
временно финансовото със-
тояние на бенефициентите 
се влошава. Те се оплакват 
и че докато са проверявани 
от прокуратурата, дори и 
впоследствие да бъдат оп-
равдани, междувременно 
не могат да кандидатстват 
за нови субсидии. Поради 

забавянето на съдебното 
решение държавата пък 
не може да прецени какви 
суми трябва действително 
да плати и кои от разходи-
те ще бъдат признати за 
неправомерни. Ако делото 
бъде спечелено от фонда, 
той ще трябва да намери 
начин да си възстанови 
парите от бенефициента, 
а междувременно да ги 
върне на Брюксел.

Дарина Черкезова

около 500 дела се водят срещу или от самия Дър-
жавен фонд ‘’Земеделие“ във връзка със субсидии от 
еврофондовете

▶

СНиМКА БоБи ТошЕВ



 Европари    21  
Четвъртък 4 ноември 2010  pari.bg

До края на годината ще прегледаме 
всички забавени проекти
България ще поиска 
от Брюксел 50 млн. лв. 
да бъдат пренасочени 
за закупуване на 
земеделска техника

Господин Симеонов, вие 
застанахте начело на 
Държавен фонд “Земеде-
лие” (ДФЗ) преди около 
месец. Какво заварихте и 
какви са първите проме-
ни, които ще направите?

- Аз бях част от ръковод-
ството на фонда, така че 
ситуацията не ми е непо-
зната. За изминалата една 
година бяха свършени доста 
неща и по отношение на 
Програмата за развитие на 
селските райони (ПРСР), и 
по директните плащания, и 
по селскостопанските пазар-
ни механизми. Само преди 
седмица специално по сел-
скостопанските механизми 
отчетохме две изключител-
но успешни програми - за 
пчеларството и за виното. 
Основният въпрос си остава 
обаче голямото забавяне в 
обработката на проектите. 
За една година от всички 
11 хил. приети проекта са 
обработени само 9000. През 
последния един месец броят 
им беше намален до около 
500. Предстои да бъдат пре-
гледани и около 1800 про-
екта, които са приети през 
лятото на тази година.

Какви конкретни мерки 
ще предприемете за 
решаването на проблема 
със забавянето на оценка-
та на проектите?

- Ако преди две години бе-
ше мислено, че Програмата 
за селските райони ще е една 
от ключовите програми и че 
ще се нуждае от голям ад-
министративен капацитет, в 
момента нямаше да се нала-
га да вземаме спешни мерки. 
Основното, което трябва да 
се направи, е да се наеме 
достатъчно персонал, за да 
не се допуска забавяне в 
обработката на проектите. 
Когато поехме управлението 
на фонда, в отдела, свързан с 
договориране, работеха само 
60 души. Сега вече са 120, а 
миналата седмица приклю-
чи конкурс по техническата 
помощ на програмата и ще 
бъдат наети още допълни-
телно 15 души. 

Това ще бъде ли дос-
татъчно, за да бъдат 
оценени всички над 2000 
проекта?

- Увеличаването на броя на 
хората не може да продъл-
жава до безкрайност, затова 
трябва да се мисли и за ад-
министративни мерки, които 
ще доведат до облекчаване 
на процеса на обработка на 
документите. Бизнес пла-
новете на бенефициентите 
се подаваха на хартия и по 
програма САПАРД, а после 
и по ПРСР. Това означава, 
че нашите експерти тряб-
ваше ръчно да обработват 
документите и да ги вкарват 
в програмите ни, за да се 

▶

▶

▶

калкулира дали проектът 
може да бъде одобрен. За 
това отиват между 1 и 2 
дни, а е могло всичко да се 
прави чрез използването на 
стандартен модул за въвеж-
дане на данните от бизнес 
плана още при подаването 
му. От последния прием, 
който приключи в края на 
септември, бенефициентите 
вече подават бизнес плано-
вете си в електронен формат, 
което ще спести времето за 
обработването им. 

Освен това облекчение за 
нас и за самите бенефици-
енти ще бъде постигнато, 
ако системата на ДФЗ се 
свърже с тази на НАП. Към 
момента изискваме справка 
за липса на задължения към 
държавата, което коства на 
бенефициента ходене до съ-
ответната данъчна служба, 
подаване на молба, чакане на 
отговор и като цяло губене 
на време. НАП обаче има 
уеббазирана система, която 
може да бъде свързана с на-
шата, без да има съществени 
разходи за това. Предстоят 
срещи между ръководствата 
на агенцията и фонда, за да 
се уточнят подробностите. 
Смятам, че това ще може да 
се направи преди старта на 
новата кампания за директ-
ните плащания и ПРСР в 
началото на 2011 г. 

Важно е и в определени 
области да има специализа-
ции. Съгласно действащата 
нормативна база малките 
селски общини трябва да 
съгласуват обществените си 
поръчки с нас. В момента се 
получава така, че хора, които 
оценяват проектите, трябва 
да преглеждат и самите об-
ществени поръчки, с което 
губят време. Затова плани-
раме и да създадем отделно 
звено, което да се занимава 
само с обществените по-
ръчки. Това ще повиши и 
производителността.

Кога ще бъдат оценени 
всички проекти?

- Желанието ни е до края 
на годината да обработим 
всички подадени проекти, 
свързани с бюджета за 2009 
г., които са около 500. Смя-
там, че това ще е възможно, 
тъй като вече обработваме 
и проектите, които са би-
ли подадени през лятото на 
2010 г. 

Бенефициентите се при-
тесняват, че са си подали 
проектите през лятото и 
вече изтича 5-месечният 
срок за оценка...

- Тук искам да направя 
уточнение. Периодът е 5-
месечен, но той започва да 
тече след датата на прием на 
последния проект. Приемът 
беше отворен през юни и 
продължи до края на август, 
т. е. петте месеца започват 
да текат от началото на сеп-
тември. Това е необходимо, 
защото по голяма част от 
мерките се работи в усло-
вията на ограничен бюджет, 
а стойността на проектите, 
които са подадени, е по-

▶

▶

голяма от наличния ресурс. 
Затова трябва да се даде 
приоритет на проекти, които 
са по-важни и например се 
намират в необлагодетел-
ствани райони.   

има ли риск от загуба 
на пари по прСр заради 
забавянето в оценката на 
проектите?

- Бюджетът на програмата 
е разпределен така, че по 
някои мерки има прекалено 
голям интерес, а по други 
никакъв и това се установя-
ва в един доста напреднал 
етап. Европейската комисия 
обаче иска от нас не изпъл-
нение на отделни мерки, а 
изпълнение на бюджета. За-
това и към този момент няма 
риск от загуба на средства 
по Програмата за селските 
райони. Рискът ще се появи 
през следващата година, ако 
не прехвърлим средства от 
неатрактивните мерки към 
атрактивните мерки.  

парите за по-атрактив-
ните мерки, свързани със 
закупуване на земеделска 
техника, и тези за общи-
ните вече са изчерпани. 
има ли възможност за 
прехвърляне на средства 
от други, неатрактивни 
мерки?

- Бюджетът по Програма-
та за развитие на селските 
райони е бил структуриран 
така, че в първите 4 години 
от функционирането й тряб-
ва да бъде договорен целият 
бюджет за общините. Към 
момента приключи послед-
ният прием на общински 
проекти. Имаме подадени 
проекти за 1 млрд. лв., но 
наличен ресурс само за 60 
млн. лв. Това е голям ди-
сбаланс, а в същото време 
общините са вложили мно-
го усилия за подготовката 
на проектите си. От дру-
га страна, няма логика по 
мерки, като например тази, 
свързана с професионално 
обучение, да са заложени 
100 млн. лв., а към момента 
са договорени само 6 млн. 
лв. Трябва да се помисли за 
прехвърляне на средствата 
и това ще стане още тази 
година. До края на месеца 
България трябва да изпрати 
нотификация към Брюксел 
с искане за прехвърляне на 
средства. Искаме да прех-

▶

▶

върлим около 50 млн. лв. 
по Мярка 121, свързана с 
модернизацията на земе-
делски стопанства. Надя-
ваме се, че ще можем да 
получим отговор до края на 
годината.

Общинските мерки също 
са важен въпрос, тъй като 
и за тях няма да достигне 
ресурс, той ще се изчерпи 
с оценката на проектите от 
лятната кампания. Стъпки 
за прехвърляне на средства 
и по тези мерки обаче ще се 
предприемат догодина.

Как ще подобрите кому-
никацията си с бенефици-
ентите?

- Това е много важен 
въпрос, защото трябва да 
имаме комуникация с тях, 
но сами преценете - само 
по директните плащания 
имаме 120 хил. бенефи-
циента. Представете си 
какво ще стане, ако всички 
те започнат да звънят в 
един ден. Затова реши-
хме да има специализиран 
информационен център 
и ако служителите в него 

▶ не могат да отговорят, ще 
насочат въпроса към екс-
перт от ДФЗ. Центърът 
функционира от около по-
ловин година, отговаря на 
въпроси по ПРСР, но тази 
практика ще бъде разпрос-
транена и по отношение 
на другите две ключови за 
фонда сфери - селскосто-
панските пазарни меха-
низми и директните пла-
щания. Въпрос на около 
две седмици е всичко да 
заработи плавно.

Дарина Черкезова

Интервю Светослав Симеонов, изпълнителен директор на Държавен фонд “Земеделие”

Визитка
Кой е Светослав 
Симеонов  

Светослав Симеонов е 
завършил магистратура 
“Стопански и финансов 
контрол” в Стопанската 
академия “Д. А. Ценов” в 
Свищов през 1999 г.

След дипломирането си 
изкачва всички нива на 
институционната йерар-
хия, свързана с усвояване 
на средствата по линия на 
европейските фондове. 

Започва работа като 
ревизор в Столичната 
дирекция на Агенция-
та за държавен вътре-
шен финансов контрол 

▶

▶

▶

(АДВФК), а по-късно и като 
одитор в централата на 
институцията - до 2003 г. 
Работил е и като одитор 
“Вътрешен одит” в Глав-
на дирекция “Земеделие” 
на Европейската комисия, 
където наблюдава изра-
зходването на средства-
та по програма САПАРД и 
заверката на годишната 
сметка на предприсъеди-
нителната програма. 

В периода 2004-2006 г. е 
ръководител на одитна 
група в АДВФК - София. 

От 2006 до 2008 г. е гла-
вен одитор в Сметната 
палата, където отговаря 
за контрола и изразходва-

▶

▶

нето на средства по евро-
пейските програми.

От 2008 до август 2009 
г. е директор на дирекция 
“Наблюдение и координация 
на Разплащателната аген-
ция” в Министерството на 
земеделието и храните. 

От август 2009 г., кога-
то е назначен за зам. 
изпълнителен директор 
на ДФ “Земеделие”, отгова-
ря за прилагането на Про-
грама САПАРД, Програма-
та за развитие на селски-
те райони и сектор “Рибар-
ство и аквакултури”.

От месец вече е и изпъл-
нителен директор на 
фонда.

▶

▶

▶

Към този 
момент няма 
риск от 

загуба на средства 
по Програмата за 
селските райони. 
Рискът ще се появи 
през следващата 
година, ако не 
прехвърлим 
средства от 
неатрактивните 
мерки към 
атрактивните 

СНиМКА БОБи ТОшЕВ
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Представете си, че прави-
те една елементарна опе-
рация на компютъра си. 
Лесна работа. А сега си 
представете, че работният 
ви ден минава в повтаряне 
на едно и също дейст-
вие десетки хиляди пъти. 
Лесно, a, или влудяващо 
монотонно?

Работа за две  
секунди
Точно такава може да е ра-
ботата на бъдещето - стан-
дартизирана последова-
телност от малки задачки, 
отнемащи не повече от 
десетина секунди. Прос-
то си седиш пред един 
компютър и работиш като 
на поточна линия. Техно-
логията за създаването на 
такова работно място вече 
съществува. Идеята дори 
не е особено нова. Про-
цесът, използван в малки 
мащаби в различни дър-
жави от земното кълбо, се 
нарича crowdsourcing.

В помощ на  
машината
Може би най-известното 
приложение на концепци-
ята е създаденият от ин-
тернет аукциона Amazon.
com пазар за работна си-
ла, наречен “Механичният 
турчин”. В него живи хора 
координират действията 
си, за да извършват дей-
ности, които за компютри-
те не са възможни. Името 
идва от машина, създаде-
на през осемнадесети век, 
наподобяваща човек с чал-
ма, седнал пред шахматно 
поле. Нейните създатели 
твърдели, че “турчинът” 
може да победи на шах 
всеки жив човек. Маши-
ната, разбира се, била из-
мама - в нея седял човек, 
който направлявал дейст-
вията й. Идеята на онлайн 
версията не е играта на 
шах, но е подобна като 
замисъл - истински хора 
изпълняват дребни задачи 
и помагат на машините.

Микроработа
Microtask е нова финланд-
ска компания, която е разра-
ботила софтуер, изпращащ 
такива задачи. Компанията 
предлага да поеме досадна-
та и повтаряща се работа от 
плещите на своите клиенти. 
Работа като дигитализира-
не на визитни картички или 
хартиени формуляри. Мо-
тото на компанията е “Ние 
обичаме работата, която 
вие мразите”. Действител-
но Microtask няма причина 
да не обича тази работа, за-

Един за всички, всички за един

Нагоре-надолу 
Пазарният  
дял  
на Mac пада  
Въпреки че Apple 
изглежда на върха 
на успеха си, ново 
проучване показва, 
че пазарният дял на 
тяхната операционна 
система в глобален 

мащаб спада. Спо-
ред анализаторите от 
NetMarketShare Mac 
OS е претърпял бавен 
спад през последните 
месеци. 
В световен мащаб 
продажбите на Mac 
са паднали и делът от 
всичките му опера-
ционни системи вече 
е под 5% през октом-
ври. На първо място 

остава Windows с 
91.09% дял. 
За щастие на компа-
нията в САЩ цифри-
те са други. Там опе-
рационната система 
на Apple е във въз-
ход, достигайки дял 
11.41% за октомври. 
Той се е качил от пре-
дишните 11.32% за 
септември и 11.2% за 
август. 

Или как поточната линия вече мина онлайн

щото никой от 12-членния 
екип на компанията не я 
върши. Софтуерът разделя 
задачата на микроскопични 
парчета, например транск-
рибирането на ръчно изпи-
сан четирицифрен номер в 
малко поле (системите за 
разпознаване на текст все 
още срещат големи труд-
ности при разчитането на 
ръкопис).

Монотонност
За разлика от хората в 
Mechanical Turk “служите-
лите” на Microtask нямат 
избор по отношение на 
това какви задачи трябва 
да изпълняват. Софтуерът 
на компанията ги снабдява 
с цялата информация, от 

която биха имали нужда 
при извършването на ра-
ботата. За момента видът 
на работата действително 
е монотонен, като един 
и същи тип действие се 
повтаря хиляди пъти. На-
мерението на Microtask е 
да предложат и разнообра-
зие. В бъдеще потребите-
лите ще могат да вършат 
разпознаване на текст за 
пет минути, последвано 
от няколко минути срав-
няване на снимки, за да се 
установи дали продуктите 
върху тях са еднакви. Това 
е друга област, която за-
труднява компютрите.

Преводи за без пари
В базираната  в  Сан 

Франциско компания 
CloudCrowd имат подобна 
идея, но не спират само до 
малки задачи. Те вземат 
дейности като преводи на 
книги, които в момента 
се правят от един специ-
алист в продължение на 
седмици, и ги разделят на 
множество малки парче-
та. След това прекарват 
текста през преводачески 
софтуер и изпращат еди-
нични страници от пре-
вода на стотици ловци на 
грешки, които издирват 
безсмислени изречения. 
Преводач е необходим са-
мо за частите, отбелязани 
от коректорите. След това 
преводът минава през ре-
дактори, отново страница 

по страница. От компани-
ята казват, че този начин 
на работа драстично сваля 
цената на преводаческите 
услуги - традиционните 
преводачи взимат поне по 
20 цента на дума, докато 
електронната поточна ли-
ния струва едва 6.7 цента 
на дума.

Виртуални награди
От Microtask имат и друга 
неконвенционална идея - че 
компенсацията за труда под 
формата на пари е остаряло 
понятие от ХХ век. Те смя-
тат, че в бъдещето работата 
ще бъде пренесена в ин-
тернет игрите. Така напри-
мер Microtask ще оставят 
досадните, повтарящи се 

действия на хората, игра-
ещи например FarmVille 
във Facebook. В замяна на 
работата си играчите ще 
получават бонуси в играта, 
за които по принцип трябва 
да плащат.

Поглед напред
Досега Microtask са съ-
брали капитал в размер на 
1.2 млн. EUR от чужди ин-
веститори. Бъдещето, кое-
то предвещават компании 
като тази, е, че хиляди хо-
ра ще вършат непрестанно 
едно и също монотонно 
действие. Сега това може 
и да изглежда безумно. Но 
вероятно същото е слушал 
и Хенри Форд.

Пламен Димитров

Бизнес 
технологии
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Развитието на ИТ пазара  
ще създаде 300 нови бизнеса 
По-висока 
производителност 
и по-ниски 
инвестиции - това 
са предимствата, 
с които ще 
печелим бизнес 
потребителите

господин грантам, 
какви са инвестициите 
на Microsoft в българия 
до момента и какви са 
плановете ви за разви-
тие?

- Развиваме бизнеса си 
тук вече 11 години, като 
само през 2009 г. компани-
ите от екосистемата ни тук 
са генерирали приходи от 
над 786 млн. лв. За всеки 
1 лев приходи на Microsoft 
българският ИТ бизнес 
печели 12.93 лв. Това не 
са наши данни, а инфор-
мация от проучване на 
IDC. Пак според това про-
учване за тези български 
компании работят над 12 
хил. души, а свързаният с 
ИТ персонал в други сек-
тори на икономиката е над 
9 хил. души. Взети заедно, 
тези работници предста-
вляват 51% от заетите в 
ИТ сектора. Очакванията 
на IDC са, че до 2013 г. 
ръстът на заетостта в този 
сегмент ще бъде някол-
ко хиляди души. Самият 
ИТ пазар ще доведе до 
създаването на 300 нови 
бизнеса през следващите 
4 години. Що се касае до 
инвестициите, само чрез 
програмата “Партньори в 
познанието”, ще инвести-
раме над 800 хил. USD за 
България за следващите 
4 години. Те ще бъдат из-
ползвани за обучението на 
учители и ученици, както 
и за разширяването на 
програмата ни live@edu в 
300 училища. Паралелно 
с това над 700 компании 
от България са използвали 
консултантските услуги 
на програмата ни EUGA и 
чрез тях вече сме спечели-
ли проекти по европейски 
програми за над 16 млн. 
EUR. 

Доколко “облакът” 
като технология е адек-
ватен за българския 
пазар? и какво разбира 
Microsoft под термина 
cloud computing?

- Облакът не е нова кон-
цепция за Microsoft. Всеки 
ден отчитаме над 1 млрд. 
влизания в Windows Live 
ID на глобално ниво. Ко-
гато говорим за облака от 
бизнес перспектива обаче, 
трябва да погледнем какво 
е развитието в потребител-
ския сегмент. Най-важното 
за нас е, че този тип тех-
нологии съществуват и са 
се доказали, при това от 
10-15 години насам. Сега 
въпросът е колко бързо 
и бизнесът ще усвои то-
зи тип технологии, които 

▶

▶

неизбежно ще променят 
начина, по който работим 
и комуникираме помежду 
си. На практика голяма 
част от услугите и проду-
ктите, които вече същест-
вуват, се предлагат и в 
облака. Затова ние не сме 
изправени пред проблема 
дали да разработваме нови 
услуги и продукти в обла-
ка, а по-скоро ще се на-
сочим към обучението на 
потребителите. Целта ни е 
да ги научим да използват 
този тип предложение. 

Какви предимства но-
си “облакът” на бизнеса?

- Днес приблизително 
един от всеки четири на-
ши продукта на пазара 
има cloud елемент или 
поне работим в този ас-
пект. Както главният из-
пълнителен директор на 
Microsoft Стив Балмър 
отбеляза наскоро, ние сме 
изцяло вътре в “облака”. 
Искаме да работим в то-
зи аспект с европейския 
бизнес и правителствата 
на страните тук и да им 
помогнем да изнесат про-

▶

цесите си в “облака”. Част 
от тази трансформация 
включва увеличаването 
на сигурността на този 
тип услуги, както и опаз-
ването на личните данни. 
Затова искаме да работим 
съвместно с Европейска-
та комисия, за да може 
да създадем заедно регу-
латорна политика, чрез 
което пък ще се ускори 
усвояването на облака. 

 
 Как мислите, че ще 

стане това? и по-точ-
но как ще налагате 
услугите в облака сред 
бизнес потребители-
те? и доколко бизнесът 
е склонен да използва 
този тип услуги?

- На “облака” трябва да 
се гледа като на компю-
търни услуги през интер-
нет, за които не трябва 
значително количество 
хардуер. За момента обаче 
облакът се използва пре-
димно от потребителите, 
а не толкова от бизнеса 
- Facebook, live@edu и т.н. 
Образованието е интере-
сен пример за предим-

▶

800
▶ хил. USD ще инвести-
ра Microsoft през програ-
мата си “Партньори в 
познанието” в България 
до 2013 г. 

Интервю Дон Грантам, вицепрезидент на Microsoft за Централна и Източна Европа

Визитка
Кой е  
Дон  
Грантам    

Дон Грантам поема 
поста президент на 
Microsoft за Централ-
на и Източна Европа 
през юли 2010 г.  

Отговаря за разви-
тието на 26 офиса на 
компанията, които 
оперират в 32 страни 
от региона. Ръководи 
2500 души. 

Грантам е член и на 
мениджърския екип на 
Microsoft International. 

Преди да започне 
работа в Microsoft, 
Грантам е бил вице-
президент и тър-
говски директор на 
Hewlett-Packard. 

Кариерата му обаче 
е започнала в IBM, 
където е работил 17 
години. 

В IBM той се изкачва 
до поста мениджър за 
пазарите в Северна 
Европа. 

След става вице-
президент на Sun 
Microsystems. 

Там той отговаря за 
продажбите на компа-
нията.

Роден във Великобри-
тания и преди да се 
насочи към техноло-
гичния сектор, е бил 
почти професионален 
футболен играч. 

Въпреки че загърбва 
спортната кариера, 
той е запален футбо-
лен фен. 

Сред любимите му 
клубове е “Ливърпул”.

▶

▶

▶

▶

▶

▶

▶

▶

▶

▶

▶

Скоро 
няма да 

има значение 
дали работите от 
вкъщи, от офиса 
или от кафенето

Смятам, че 
информа- 

ционните 
технологии 
са на път да 
се превърнат 
в нещо като 
комунална 
услуга

За всеки  
1 лев 

приходи на 
Microsoft 
българският ИТ 
бизнес печели 
12.93 лв.

ствата на облака - инте-
лектуалната собственост 
там се споделя като услуга 
между различните обра-
зователни институции. 
Така от облака се печели 
- не трябва задължително 
всяко училище да инвес-
тира в собствен хардуер, 
той може да бъде спо-
делян между различните 
училища. Голяма част от 
тези услуги за образова-
нието, което предлагаме, 
са безплатни. В момен-
та имаме огромен опит в 
потребителския сегмент 
през традиционни услуги 
като Hotmail например. 
Сега обаче те еволюират 
през мобилните устрой-
ства, които предлагаме. 
Малкият и средният биз-

нес, големите компании 
и дори правителствените 
организации - всички те 
имат една обща черта, що 
се касае до технологиите. 
Тя е, че искат да постигат 
повече с по-малко. Тоест, 
искат по-висока произ-
водителност с по-ниски 
инвестиции в хардуер. И 
това е впечатлението ми 
от целия регион, за кой-
то отговарям, а не само 
за България. Голяма част 
от клиентите ни искат да 
използват технологиите, 
с които разполагат, като 
конкурентно предимство 
за собствения си бизнес. 
И в двата случая един 
поглед върху бизнес мо-
дела, който предоставя 
софтуера, хардуера или 
платформата като услуга, 
крайният ефект е един 
и същ - няма нужда от 
капиталови инвестиции, 
собствен хардуер и дори 
персонал, който да отго-
варя за поддръжката му. 
Моделът на плащане също 
е опростен - плащаш как-
вото получаваш. Затова 
смятам, че информацион-

ните технологии са на път 
да се превърнат в нещо 
като комунална услуга. 
Интересното за България 
и целия регион е начинът, 
по който обществото при-
ема технологиите. В Ки-
тай например има много 
хора, които никога няма 
да използват стационарна 
телефония. Те директно 
ще преминат на следва-
щото ниво от еволюцията 
на тази услуга - било то 
мобилни телефони или 
нещо друго. Мобилните 
устройства, на които ра-
ботим, винаги ще бъдат 
свързани. 

тоест, според Microsoft 
няма значение на каква 
платформа ще се рабо-
ти или дори мястото на 
работата няма значе-
ние?

- Да, няма значение дали 
сте в офиса си, в някое 
кафене, вкъщи. Устрой-
ството също няма да има 
значение - всичко ще бъде 
в облака и ще се предоста-
вя като услуга. 

христо ласков

▶
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Първото изда-
ние на фестивала 
So!Independent пред-
лага 16 бутикови за-
главия на независимо-
то американско кино

Замисляли ли сте какво зна-
чи кино без хитовите холи-
вудски продукции? За някои 
вероятно е нещо скучно, за 
други стилно, за трети не-
възможно или пък съвсем 
безразлично.

Каквото и да е вашето мне-
ние, имате 7 дни да го преос-
мислите. Утре започва пър-
вото издание на фестивала 
за независимо американско 
кино So!Independent (виж 
календара). Той предлага 16 
бутикови заглавия с марката 
„произведено в Америка” 
без влияние на холивудското 
финансиране и художест-
вени стандарти. Лентите са 
разделени в три категории 
- игрални, документални и 
късометражни, като пове-
чето от тях са продукции от 
2009 г.

бягство от Холивуд
Организаторите от „Юнай-
тед Арт” продуцират от 
седем години фестивала 
на българското кино в Ню 
Йорк. Според Жана Кара-
иванова, изпълнителен ди-
ректор на „Юнайтед Арт” и 
директор на So!Independent, 
независимите филми трудно 
поемат риска да дойдат в 
Европа. 

Чрез фестивала обаче зри-
тели ще видят как талан-
ти като Мартин Скорсезе, 
Джоел Коен, Джордж Клуни 
и Брад Пит са избягали от 
масовите холивудски ленти. 
За тези хора е чест да снимат 
по-различни филми, обясня-
ва Караиванова.

Още утре може да се види 
номинираният тази година 
за два „Оскара” - най-добър 

20
▶ хил. USD е бюджетът 
на „Пъти Хил”

документалният филм „Папарацо” на ейдриън 
Грение, известен от сериала на HBO „Антураж", 
разказва за историята на неговото влияние върху 
14-годишния папарак остин висчедик, за това как 
двамата взаимно се експлоатират, за привилегии-
те и последиците от медийната слава

▶

„Пъти Хил” е филм за 
едно несигурно общество, 
изкривено от бедността, 
градския живот и про-
пастта между поколени-
ята

▶

Заради 6-те си награди „оскар” от тази година „войната е опиат” е добре по-
знато и не много ново заглавие. но филмът е задължителна част от програма-
та на So!Independent

▶

филм и най-добър оригина-
лен сценарий - „Сериозен 
човек”. Лентата на братята 
Итън и Джоел Коен е пре-
тендент и за „Златен глобус 
2010” за най-добро актьор-
ско изпълнение на Майкъл 
Стълбарг. „Сериозен човек” 
разказва какво е да си евреин 
в предградие в Средния запад 
през 1967 г.

високо качество на 
ниска цена
Носещият името на работ-
нически квартал в Балти-
мор нискобюджетен филм 
„Пъти Хил” на Мат Портър- 
фийлд е пример как може да 
се прави качествено кино с 
малко пари. Заснетата само 
с 20 хил. USD драма спечели 
признанието на сп. Variety, че 
е достоен за световно раз-
пространение, независимо 
от ниския си бюджет.

Безспорният лидер в аме-
риканското кино през тази 
година „Войната е опиат” 
също е включен във фес-
тивала. Филмът представя 
смелостта на непризнатите 
герои в армията - сапьо-
рите от един взвод, които 
доброволно решават да пре-
дизвикат съдбата, за да спа-
сяват хора, вършейки може 
би най-опасната работа в 
света. „Войната е опиат” е 
носител на 6 „Оскара”, сред 

които за най-добър филм и 
за най-добър режисьор.

Силата  
на кратката форма
В два блока So!Independent 
ще представи и селекция 
от късометражни фил-
ми. Подборът е на Линда 
Олшевски, съдиректор в 
Shorts International, водеща 
продуцентска и разпростра-
нителска компания за късо-
метражно кино. В рамките 
на фестивала Олшевски ще 
проведе майсторски класо-
ве за българските кинотвор-
ци. Тя ще учи участниците 
как се прави запомнящ се 
филм, какви са възмож-
ностите за финансирането 
му, кой филм на кой фести-
вал да участва и др.

Ще бъдат избрани три от 
филмите на участниците в 
класа, за които да се разрабо-
тят стратегии за фестивали и 
разпространение.

В рамките на една сед-
мица So!Independent ще 
представи неочаквани, све-
жи, свободни и вдъхновени 
филми, каза Караиванова. 
Те създават вярна и любо-
питна представа за Аме-
рика и нейната култура. 
Амбицията на организато-
рите е фестивалът да стане 
ежегоден.

мария веромирова

Без холивудска 
суета

ноември

Късометражно кино част �

��:�� Дом на киното

Силата на киното

5

Късометражно кино част �

��:�� Дом на киното

Звездна сила

криминална комедия/драма
Режисьор: Тим Блейк Нелсън

��:�� Синеплекс

Стръкчета трева

драма
Режисьори: Роб Епстийн, Джефри Фридман

��:�� Люмиер

Вой

драма/трилър
Режисьор: Катрин Бигълоу

��:�� Синеплекс

Войната е опиат

документален
Режисьор: Клинт Истууд

��:�� Дом на киното

Пиано блус

драма/комедия
Режисьори: Итън Коен, Джоел Коен

��:�� Люмиер

Сериозен човек

Режисьор: Р. Дж. Кътлър

ноември

Късометражно кино част �

��:�� Синеплекс

Силата на киното

6

документален

��:�� Дом на киното

Септемврийският брой

драма/фентъзи
Режисьор: Горан Джукич

��:�� Люмиер

Самоубийци: Любовна история

документален
Режисьори: Мартин Скорсезе, Майкъл Хенри Уилсън

��:�� Люмиер

Пътешествие с Мартин Скорсезе
през американското кино

комедия
Режисьор: Лин Шелтън

��:�� Синеплекс

Полова сряда

��:�� Дом на киното

Четене на Алън Гинсбърг

документален
Режисьор: Ейдриън Грение

��:�� Синеплекс

Папарацо

��:�� Дом на киното

Вой

��:�� Дом на киното

Стръкчета трева

��:�� Синеплекс

Сериозен човек

��:�� Люмиер

Пиано блус

ноември

8

��:�� Синеплекс

Пътешествие с Мартин Скорсезе
през американското кино

драма
Режисьор: Матю Портърфийлд

��:�� Люмиер

Пъти Хил

��:�� Люмиер

Септемврийският брой

��:�� Дом на киното

Папарацо

��:�� Дом на киното

Сайръс

Късометражно кино част �

ноември

9

��:�� Дом на киното

Пъти Хил

��:�� Синеплекс

Сериозен човек

��:�� Люмиер

Силата на киното

��:�� Дом на киното

Войната е опиат

��:�� Синеплекс

Самоубийци: Любовна история

��:�� Люмиер

Полова сряда

Късометражно кино част �

ноември

10

��:�� Синеплекс

Септемврийският брой

��:�� Люмиер

Звездна сила

��:�� Дом на киното

Полова сряда

��:�� Люмиер

Войната е опиат

��:�� Синеплекс

Стръкчета трева

ноември

11

��:�� Дом на киното

Петрол

��:�� Синеплекс

Войната е опиат

��:�� Люмиер

Пустинята на забраненото изкуство

��:�� Люмиер

Сайръс

��:�� Дом на киното

Самоубийци: Любовна история

ноември

Късометражно кино част �

��:�� Синеплекс

Звездна сила

7

документален
Режисьори: Чавдар Георгиев, Аманда Поуп

��:�� Дом на киното

Пустинята на забраненото изкуство

комедия/драма
Режисьори: Джей Дуплас, Марк Дуплас

��:�� Синеплекс

Сайръс

документален
Режисьор: Джо Бърлинджър

��:�� Люмиер

Петрол

��:�� Дом на киното

Пътешествие с Мартин Скорсезе
през американското кино

��:�� Синеплекс

Пиано блус

��:�� Синеплекс

Вой

��:�� Люмиер

Папарацо

��:�� Люмиер

Стръкчета трева

��:�� Дом на киното

Сериозен човек
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